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سرمقاله
ضرورت تبدیل اقتصاد 

تک پایه به چندپایه

امروز کشــور های دنیا در 
موضوع رشــد تجــارت، 
افزایــش درآمد ســرانه و 
بالا رفتن قدرت اقتصادی 
خود نگاه ویژه ای به موضوع دیپلماسی اقتصادی 
دارند به این خاطر بایــد به این مقوله نگاه ویژه ای 
داشته باشیم، چرا که تضمین کننده رشد تجارت 
خارجی کشور به شمار می رود. رونق اقتصادی بدون 
تبادلات اقتصادی و تجاری امکان پذیر نیســت. 
درحالی که در کشور کالا و محصولات تولید و در 
بازار داخلی عرضه می شود باید برای حضور در بازار 
خارجی هم برنامه ریزی های لازم انجام شود. برای 

تسهیل در صادرات...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان
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بازارسازی برای محصولات 
دانش بنیان کشاورزی 

سیستم سنتی پول گذاشته خواهد شد

توسعه رمزارزها در چارچوب اقتصاد دیجیتال
صفحه2

صفحه3

گسترش  پیمان های  تجاری
صادرات   به   اورآسیا     35 درصد   افزایش   یافت

معاون توسعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی با 
اشاره به کاهش ۵۰ درصدی مصرف آب کشاورزی 
با اســتفاده از فناوری های جدیــد، گفت: معاونت 
علمی، ســرمایه گذاری در بخش تجهیز فناورانه 
بخش کشاورزی را متعهد می شود و بازارسازی برای 
دانش بنیان های این حوزه با همت و همکاری وزارت 
جهاد کشاورزی محقق خواهد شد. به گزارش ایرنا، 
رضا بخشی آنی در نشست چالش ها و ظرفیت های 
زیست بوم دانش بنیان غذا و کشاورزی ضمن تقدیر 
از فعالان اندیشکده موثر اقتصاد مقاومتی که بیش از 
یک دهه سازوکار موضوعات مهم و گلوگاهی کشور 
را محور قرار داده و شبکه ای از متخصصان را برای 
رفع این گلوگاه ها شناسایی و برای این مهم پروژه 
سیاستی تعریف کرده اند گفت: تلاش ما در معاونت 
علمی بر این است که همکاری لازم را رفع این گلوگاه 
ها را شاهد باشیم. وی در این نشست با حضور جمعی 
از اساتید دانشگاه و موسســات تحقیقاتی و بخش 
خصوصی حوزه کشــاورزی افزود: مزیت معاونت 
علمی، زیست بوم بزرگ و خصوصی توانمند آن است 
و شــرکت های دانش بنیان بازوی توانمندی برای 
رفع مسائل کشور هستند. این شرکت ها می توانند 
بخش مهمی از این چالش ها را رفع کنند. بخشی 
آنی با بیان اینکه حجم خرید محصول از شرکت های 
دانش بنیان در وزارت نفت، سه برابر شده است، گفت: 
وزارت نفت همواره به خرید خارجی معروف بوده و 
رسیدن به این آمار دستاورد مهمی است و نشان می 
دهد دانش بنیان های داخلی می توانند نیاز ما در 
بخش میادین نفتی و پالایشگاهی را با هزینه کمتر و 
به طور میانگین با یک سوم قیمت نمونه های مشابه 
خارجی رفع کنند.وی افزود: این اتفاق باید به بخش 
کشاورزی ما هم تســری پیدا کند چرا که سلامت 
جامعه در گرو سلامت بخش غذا و کشاورزی است 
و ما با این دغدغه آزمایشگاه تحقیقات غذایی را در 

دانشگاه شهید بهشتی را ایجاد...

عضو شورای شهر با اشاره به وضعیت نابسامان بهداشتی 
ون کافه ها گفت: وزارت بهداشت حاضر نیست ون کافه ها 
را از نظر بهداشتی تایید کند در حالی که شرکت صنایع 
و ساماندهی مشاغل شــهرداری به آنها مجوز فعالیت 
می دهد. مهدی پیرهادی در گفت وگو با ایسنا با انتقاد 
از ســاماندهی نکردن دستفروشــان در سطح شهر 
تهران اظهار کرد: یکی از مشکلات شهر تهران وجود 
دستفروشان، مشــاغل و افرادی هستند که سد معبر 

می کنند و مشکلاتی برای شهروندان ایجاد می شود .
وی با بیان اینکه یکی از وظایف شــرکت ساماندهی 
صنایع و مشاغل شهرداری ساماندهی دستفروشان 
کند، ادامه داد: شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل در 
چند نقطه ساماندهی انجام داده اما این نقاط محدود 
بودند و ما بارها هم به مجموعه شهرداری اعلام کردیم 

که باید در خصوص سامان دهی این افراد و این گروه ها 
اقدام لازم انجام شــود. ما رضایت کامل در خصوص 
ساماندهی دستفروشان و مشاغل نداریم و باید نسبت 
به حل این مسئله و سد معبرهای صورت گرفته اقدام 
شود. شهرداری باید یک برنامه جامع برای ساماندهی 

دستفروشان تدوین کند.
عضو شورای شهر تهران درخصوص ون کافه های سطح 
شــهر تهران گفت: ون کافه ها از شرکت ساماندهی 
صنایع و مشاغل شــهرداری مجوز گرفتند اما وقتی 
این ماشین ها به مردم خدمات ارائه می دهند، موظف 
هستند از وزارت بهداشت هم گواهی بهداشت دریافت 
کنند. نداشتن مجوز وزارت بهداشت یعنی خطر برای 
شهروندان. باید از نظر بهداشتی وضعیت ون کافه ها 
بررسی شود اما وزارت بهداشــت حاضر نیست این 

ون کافه ها را از نظر بهداشتی تایید کند در حالی که 
شرکت صنایع و ساماندهی مشــاغل به آن ها مجوز 

فعالیت می دهد.
وی ادامه داد: مجوز ون  کافه ها موضوع با سلامت مردم 
سر کار دارد و ممکن است مخاطراتی را برای مردم به 
وجود بیاورد. مگر می شود مجموعه ای در شهر تهران 
وجود داشته باشد و بدون مجوز وزارت بهداشت مجوز 
دهد؟ مجموعه های اســتانداری، فرمانداری، وزارت 
بهداشت باید این مسئله را پیگیری کنند. من گلایه 
دارم که چرا دستگاه های دیگر ورود نمی کنند؟ مگر 
هر جایی که شهرداری تهران مجوز دهد باید فعالیت 
آغاز شود؟ مگر وزارت بهداشت نباید نقش خودش را 
ایفا کند؟ مگر نباید فرمانداری و استانداری نظارت و 

پیگیری کنند؟

رئیس پلیس پایتخت در خصوص طرد اتباع بیگانه 
غیرمجاز گفت: تاکنــون ۷۰ هزار نفــر از این افراد 
طرد شده اند. سردار عباسعلی محمدیان روز جمعه 
اظهار کرد: روزانه ۷۰۰ تا ۸۰۰ تبعه بیگانه در تهران 
جمع آوری می شوند. وی ادامه داد: تاکنون ۱۷۰ هزار 
نفر از این افراد جمع آوری شده اند، اما آن افرادی که 
محرز می شود غیرمجاز هستند، کمتر از این آمار است.
سردار محمدیان بیان کرد: پلیس ۷۰ هزار تبعه بیگانه 
را طرد کرد و رقمی نزدیک به این عدد هم به واسطه 

شغلی که نداشتند و دیدند که پلیس نظارت می کند، 
کشور را ترک کردند. وی افزود: اگر امروز تعداد کمتری 
از اتباع غیرمجاز را در میادیــن و تفرجگاه ها به ویژه 
میدان آزادی می بینیم به دلیل تلاش های پلیس در 
اجرای جمع آوری اتباع بیگانه اســت. رئیس پلیس 
پایتخت این را هم تاکید کرد که طرح جمع آوری اتباع 
بیگانه غیرمجاز به صورت مستمر در حال اجراست و به 
تعداد سهمی که برای تهران تعیین شده و آن چیزی 
که فرمانده فراجا قول داده اند یعنی طرد ۲ میلیون اتباع 

غیرمجاز تا پایان سال خواهیم رسید. سردار محمدیان 
یادآور شد: اصناف بدانند که به کارگیری اتباع بیگانه 
غیرمجاز جرم است و اگر هم قرار است اتباعی را به ویژه 
در اغذیه فروشی ها، ســوپرمارکت و رستوران ها به 
کارگیری کنند باید حتما از افراد مجاز بوده و مراحل 
آزمایشی و بهداشتی آنها نیز به طور کامل طی شود. 
رئیس پلیس پایتخت با بیــان اینکه بکارگیری اتباع 
غیرمجاز جرم اســت، اضافه کرد: صنوفی که از اتباع 

غیرمجاز استفاده می کنند، پلمب می شوند.

معاون بهداشت وزارت بهداشت با بیان اینکه کمبود 
ویتامین D گریبانگیر ۷۵ درصد ایرانی هاست، در 
عین حال بر لزوم مصرف کافی شــیر و لبنیات به 
عنوان منبع اصلی کلسیم تاکید کرد و گفت: موضوع 
توزیع مجدد شیر در مدارس در کانون توجه وزارت 
بهداشت قرار گرفته؛ رئیس جمهور نیز درباره توزیع 
شیر در مدارس دستور صادر کرده و امیدواریم این 

موضوع محقق شود.
دکتر علیرضا رئیسی در گفت وگو با ایسنا، درباره 
آخرین وضعیت توزیع مجدد شیر در مدارس اظهار 
کرد: بررســی ها بیانگر این است که سرانه مصرف 
لبنیات در کشور پایین است. موضوع توزیع مجدد 
شــیر در مدارس در کانون توجه وزارت بهداشت 
قرار گرفته و موضوع توزیع شیر در مدارس را ارائه 
کرده ایم. به تازگی، رئیس جمهور درباره توزیع شیر 
در مدارس دســتوری صادر کرده و امیدواریم که 

توزیع شیر در مدارس محقق شود.
 وی با بیان اینکــه ۷۵ درصــد از ایرانی ها کمبود 
ویتامین D را تجربه می کنند، توضیح داد: اگرچه 
سرانه مصرف لبنیات در کشور کم است و لبنیات 
به عنوان منبع اصلی کلسیم به حساب می آید اما 
میزان کمبود ویتامین D نسبت به کمبود کلسیم 
بیشتر است. موضوع کمبود ویتامین D می بایست 
در کانون توجه قرار گیرد و کمبــود این ویتامین 

می بایست برطرف شود. بررسی ها بیانگر این است 
که کمبود ویتامین D گریبانگیر ۷۵ درصد از ایرانی ها 
است. معاون وزیر بهداشــت با بیان اینکه آفتاب به 
عنوان منبع اصلی ویتامین D  شــناخته می شود، 
تصریح کرد: با توجه به سبک زندگی شهرنشینی، 
افزایش آپارتمان نشینی و زندگی کارمندی در دنیای 
امروز، به طور معمول کمبود ویتامین D وجود دارد 
و کمبود این ویتامین می بایست با مکمل ها جبران 
شــود. مکمل های گوناگونی برای ویتامین D در 
دسترس اســت؛ به طور مثال، یک قرص ۵۰هزار 

واحدی ویتامین D برای یک ماه کافی است.
وی درباره ضرورت شناسایی افراد مبتلا به کمبود 
ویتامین D خاطرنشان کرد: توصیه وزارت بهداشت 
این اســت که افراد مبتلا به کمبود ویتامین D به 
ویژه سالمندان شناسایی شــوند. با توجه به اینکه 
کشور در مسیر ســالمندی قرار دارد، پدیده های 
»کمبود تراکم اســتخوان« و »پوکی استخوان« 
می توانند بسیار شایع باشند و هزینه های فراوانی 
به سیستم سلامت تحمیل کنند. با توجه به شایع 
شدن پدیده های »کمبود تراکم استخوان« و »پوکی 
استخوان« و تحمیل هزینه به سیستم بهداشتی، 
توجه به گروه سالمندان ضروری است. با توجه به 
ضرورت توجه به سالمندان، اداره »سالمندی« در 
معاونت بهداشــتی وزارت بهداشت وجود دارد که 

خدمات سالمندان ادغام یافته در نظام سلامت را ارائه 
می دهند. رئیسی در پاسخ به پرسش »آیا می توان 
مالیات محصولات آسیب رسان ســلامت را برای 
محصولات حامی سلامت مانند یارانه محصولات 
لبنی در نظر گرفت؟« گفت: وزارت بهداشت، لیست 
عوارض و مالیات محصولات آسیب رسان را هر ساله 
تهیه می کند و در اختیار دولت قرار می دهد. دولت 
بر مبنای لیست ارائه شده وزارت بهداشت نسبت به 
گرفتن مالیات محصولات آسیب رسان اقدام می کند. 
بازگشت مالیات محصولات آسیب رسان به وزارت 
بهداشت و استفاده از این منابع، محل چالش است.

معاون بهداشت وزیر بهداشــت درباره طرح های 
حوزه تغذیه و حمایت های تغذیه ای از اقشــار کم 
درآمد و مبتلا به سوء تغذیه توضیح داد: هنگامی 
که طرح هــای مرتبط با تغذیه مطرح می شــود، 
مولفه هــای »توانمدنســازی و آگاهی بخشــی 
به مــردم«، »تمرکز بر مدارس بــرای آموزش« و 
»توجه بــه هدفمندی یارانه ها بــرای دهک های  
پایین جامعه« در کانون توجه قرار گیرد. شاید در 
زمینه توزیع هدفمندی یارانه هــا به خوبی عمل 
نمی شود؛ چرا که با منابع موجود هدفمندی یارانه ها 
می توان بسیاری از کمبودهای موجود را پوشش 
 داد. تقسیم بندی درست هدفمندی یارانه ها به عزم 

جدی نیاز دارد.  

وضعیت نابسامان دستفروشی در پایتخت

۷۰ هزار تبعه بیگانه غیرمجاز از پایتخت طرد شدند

دستور رئیس جمهور برای توزیع شیر در مدارس

آگهي فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه عمومي دو مرحله ای
نوبت دوم  

پالایشگاه چهارم شرکت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نیاز خود را با شــرایط ذیل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( تامین نماید:

۲۰۰3۰96۷۸3۰۰۰۰۷۷ شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران
R4 - ۱4۰3/36  تقاضای شماره  ۰34۰۲6۰مناقصه شماره شماره مناقصه و تقاضا 

 ¨DISTRIBUTE   CONTROL   SYS. )DCS( خرید موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
۵۵۰/۰۰۰/۰۰۰/ 3ریال مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار

تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار بصورت یکي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین شماره ۱۲34۰۲/ت۵۰6۵9 ه مورخ 94/۰9/۲۲ هیات وزیران مي باشد. نوع تضمین شرکت درفرایند ارجاع کار
۷۱/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال مبلغ برآوردي مناقصه

                                                         ۲۲/۰9/۱4۰3 آخرین مهلت دریافت اسناد ارزیابي کیفي در سامانه ستاد 

 ۱4۰3/۱۰/۰6 آخرین مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزیابي کیفي )رزومه( در سامانه ستاد

پس از ارزیابی کیفی مناقصه گران، مستندات دریافت پیشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طریق سامانه ستاد ارسال می گردد. آخرین مهلت بارگذاري پیشنهادات فنی و مالی و ضمانتنامه در سامانه ستاد
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اقتصاد2
ایران

رییس سازمان بورس خبر داد:
صندوق ارز دیجیتال در راه بورس

رییس ســازمان بورس با بیان این که رمزارزها را 
نباید نادیده گرفت یا ممنوع کرد گفت: اوراق بهادار 
ســازی ارز دیجیتال به عنوان ردیف دارایی باید 
انجام شود. ما ارزش گذاری را انجام خواهیم داد و 
صندوق ها در ارز دیجیتال حضور خواهند داشت.

به گزارش تسنیم، حجت الله صیدی در رویداد رمز 
آتی که صبح امروز برگزار شــد، با اشاره به اینکه، 
تغییرات جهان مدرن به سرعت اتفاق می افتد و 
یکی از این پدیده ها دایره های بدون مرکز است، 
گفت: هم اکنون یک مرکــز قدرتمند در جهان 
وجود ندارد و تعداد بیشماری نقطه با یکدیگر در 
تعامل هستند و جهان را اداره می کنند. این موضوع 

در حوزه بازارهای مالی نیز صدق میکند.
وی افزود، چندی قبــل در بازار مالــی با پدیده 
بلاک چین  شدیم که به سرعت رشد کرده و منتظر 
نهادهای تنظیم گر و ناظر نماند. از ســوی دیگر 
رمز ارز و پول دیجیتــال و عبارتهای مختلف این 
حوزه بعضاً به یک موضوع واحد اشاره میکنند اما 
مرزهای ظریفی هم باهم دارند. در واقع گاهی با پول 
دیجیتال بانک مرکزی مواجه ایم و گاهی با رمز پول 

مثل بیت کوین مواجه هستیم.
صیدی گفت: بدترین کار این است که این پدیده 
های جدید نادیده گرفته شــود و یا اینکه ممنوع 
اعلام شود. این درحالی است که با ممنوعیت تنها 

فعالیتهای غیر شفاف بیشتر می شود.
رییس سازمان بورس گفت: دو بخش بازار پول و 
بازار سرمایه باید این حوزه جدید یعنی رمز ارزها را 
مدیریت کنند. در بازار پول نهاد ناظر میزان تطابق 
این پدیده را با پول رایج باید روشن کند. امروز خیلی 
از تجار از این ابزار واسطه استفاده میکنند. واحد 
اندازه گیری شمارش یکسان نیز در نهادهای مثل 
بانک بریکس به اولویت تبدیل شده تا نقش دلار کم 
رنگ شود. اما در بازار سرمایه نقش ابزار حفظ ارزش 

این پدیده مد نظر قرار خواهد گرفت.
صیدی گفت: به تازگی نهاد ناظر مالی در آمریکا 
بایکی از صندوق ها برخورد تندی داشت که هم 
طرفداران جدی و هم منتقدان زیادی داشت چرا 

که این حوزه هنوز محل اختلاف نظر است.
وی با بیان اینکه، ارزش گذاری این داراییها اهمیت 
ویژه دارد، گفت: در کشــورهای اسلامی تاکید 
میکنند نهاد پشتیبانی این ابزارها باید معتبر باشد 
ویک دارایی را نمایندگی کنند. این درحالی است 
که برخی معتقدند اینها دارایی نیست و فقط وسیله 

مبادله است.
به گفته این مقام مســئول، هــدف از طرح این 
موضوعات ایــن بود که به این بحث برســیم که 
زنجیره تولید پول دیجیتال که مبتنی بر معادلات 
ریاضی اســت باید ارزش گذاری شود. به قدری 
مرز ارزش کریپتو با معاملات آن بســیار باریک 
اســت و دو نهاد بانک مرکزی و ســازمان بورس 
 بایــد در تعامل بــا یکدیگر به این حــوزه توجه 

داشته باشند.

قدرت خرید مردم با قیمت های 
بازار مسکن همخوانی ندارد

نایب رئیس اتحادیه امــلاک با بیان اینکه تمایل 
مستأجران برای خرید واحدهای ۵۰ تا ۶۰ متر زیاد 
است، افزود: قدرت خرید مردم با قیمت های فعلی 

بازار مسکن همخوانی ندارد.
داوود بیگی نــژاد نایب رئیــس اتحادیه املاک 
در گفت وگو بــا مهر با بیان اینکــه قدرت خرید 
مردم موازی با قیمت های فعلی در بازار مســکن 
نیست، اظهار کرد: منطقه ۵ تهران در صدر انعقاد 
قراردادهای مســکن قرار دارد، بــه عبارت دیگر 
این منطقه در ثبت قراردادهای مســکن در رتبه 
اول است و پس از آن مناطق ۱۰، ۴ و ۲ به ترتیب 
بیشترین میزان قراردادهای مسکن در این مناطق 

به ثبت رسیده است.
وی ادامه داد: منطقه ۵ تهران به دلیل گستردگی 
منطقه و همچنین وجود محلات مختلف موجب 
شده که خریداران و سرمایه گذاران مسکن تمایل 
بیشتری برای ورود به این منطقه را داشته باشند، 
با توجه به کاهش قدرت خرید مسکن عموم آحاد 
جامعه باید ساخت واحدهای بزرگ متراژ در طرح 
تفصیلی کنترل شود. همچنین سال ها است که از 
یک طرح تفصیلی در بازار مسکن پیروی می کنیم 
که مردم را به مناطق کوچک متراژ هدایت کرده یا 

به صورت کلی از شهر خارج شدند.
وی تاکید کرد: رشــد نرخ اجاره بها با توان مالی 
مستأجران همسو نیست و با توجه به رشد قیمت ها 
در بازار اجاره، خرید و فروش مســتأجران دیگر 
به خرید خانه فکر نمی کنند، زیــرا با مبالغ آنها 
فاصله زیادی دارد. به طور مثال پول رهن برخی از 
آپارتمان های تهران مطابق قیمت خرید چند سال 

گذشته همان واحد مسکونی است.

خبر

وزیر امــور اقتصــادی و 
دارایــی گفت: امــروز به 
دنبال ســازمان  دادن و نه 
محدود کردن ارز دیجیتال 
هســتیم. »عبدالناصــر 
همتی« )شنبه( در رویداد ملی ارز دیجیتال در محل 
سالن همایش های رایزن با بیان اینکه می خواهیم 
ارز دیجیتال را ســازمان یافته کنیــم نه محدود، 
تصریح کرد: هر کاری برای محدودیت کردیم موفق 
نبودیم. وی افزود: به ســمت این می رویم که آثار 
منفی ارز دیجیتال را بر اقتصاد مدیریت کنیم و از 

بین ببریم و از آثار مثبت آن استفاده کنیم.
همتی با بیــان اینکه ما نمی توانیم چشــم مان را 
به روی مزایا و پیشــرفت ارز دیجیتــال ببندیم، 
خاطرنشــان کرد: نباید برای آن محدودیت ایجاد 
کنیم بلکه باید مدیریــت کنیم، همان طور که باید 
این کار را در فضای مجازی می کردیم، اما نکردیم و 

به سمت قطع کردن آن رفتیم.
این عضــو کابینــه دولــت چهاردهــم در ادامه 
تصریح کرد: فیلترینگ خســارت هــای زیادی به 
اقتصاد ایران زده اســت و امیدواریم به زودی رفع 
شــود. وی گفت: میزان اقتصاد بازار ســیاهی که 
فیلترشــکن ایجاد کرده اســت، با بخش رسمی 
درآمدهای ارتباطاتی ما برابــری می کند. همتی 
بیان داشت: برای توسعه اقتصاد دیجیتال این نوع 
حرکت ها از نظر دولت درســت نیست و معتقدیم 
فیلترینگ باید رفع شود و اقتصاد دیجیتال گسترش 
یابد و درچارچــوب اقتصاد دیجیتــال رمزارزها و 

رمزپول ها توسعه یابند.

وزیر اقتصاد اظهار داشــت: رمزپول هــا در حوزه 
اختیارات بانک مرکزی است و اما در خصوص رمز 
ارزها امیدواریم با هدف رشــد دارایی ها، اشتغال 
جوانان، کمک به بی اثر کردن تحریم ها و همســو 
کردن فعالیت های ایران با اقتصاد جهانی این حوزه 

توسعه یابد.
وی اضافه کرد: دولت به این اهداف معتقد اســت 
و از آنها حمایت می کنــد و امیدوارم هر چه زودتر 
اتحادیه رمزارزها را فعــالان این حوزه ایجاد کنند 
تا بتوانند به صورت معنادار و تشــکیلاتی از منافع 
خود دفاع کنند. همتی خاطرنشان کرد: باید نشان 
دهیم دولت منعطف اســت و می خواهد براساس 

نظرکارشناسان و صاحبنظران عمل کند.

وزیر امور اقتصادی و دارایی اظهار داشت:  سیستم 
سنتی پول در آینده کنار گذاشته خواهد شد و روند 
بسیار جدی است و نمی توانیم آن را در نظر نگیریم. 
وی گفت: باید آماده باشیم و اگر فعالان این حوزه 
اتحادیه درست کنند مشــکلات کمتر می شود و 

زودتر می توان به اهداف رسید.
همتی ادامه داد: امروز همه منتظر دســتورالعمل 
بانک مرکزی در این باره هستند حال آنکه برخی از 
فعالان این حوزه هم می گویند نباید این حوزه تحت 
نظارت بانک مرکزی باشــد، چرا که ممکن است 
تحریم های بانک مرکزی نیز شامل حال آن شود. 
وی بیان داشت: پیگیری فردی و شرکتی این حوزه 
باعث برداشــت های نادرست و مختلفی می شود؛ 

بنابراین اگر پیگیری ها به صورت صنفی مطرح شود 
نتایج قابل توجه خواهید بود.

به گفته وزیر اقتصاد، در مدیریــت دارایی در دنیا 
بیت کوین یک ابراز مهم است اما ریسک های بسیار 
بالای خاص خود را هم دارد.همانطور که در چند ماه 
گذشته بیت کوین رشد ســنگینی داشته و برخی 
اهداف بالای ۵۰۰هــزار دلار را بــرای آن متصور 
شده اند اما ممکن است شــاهد ریزش سنگین آن 

هم باشیم.
وزیر اقتصاد پیشنهاد کرد که میتوان از ظرفیت رمز 
ارزها به عنوان وثیقه استفاده کرد. واقعیت این است 
که ارز دیجیتال قصد فرار از نظارت را دارد و نهادهای 
نظارتی مثل واحد های مقابله با پولشــویی موظف 

هستند براین حوزه نظارت کنند.
وی ادامه داد: نگاه بدبینانه که به این روند رمز ارزها 
وجــود دارد و به جای اینکه جلــوی تهدیدات آن 
را بگیریم جلوی رشــد را گرفته ایم مانند موضوع 
فیلترینگ که یــک مانع فیزیکی اســت و دولت 
چهاردهم مصمم اســت، فیلتر را بردارد چراکه اثر 
فیلترینــگ در اقتصاد ایران  قابل قبول نیســت و 
تصمیم دولت است است که محدودیت های فیلتر 

را حذف کند. 
وزیر اقتصاد گفت: شک نکنید که در بخش رمز ارز و 
اقتصاد دیجیتال هم همین است البته در سال های 
گذشــته در این بخش اقداماتی انجام شده و باید 
توجه داشــت که رمز ارز به کسی یا نهادی وابسته 
نیست. همتی تاکید کرد : نمی توان چشممان را بر 
روی اقتصاد دیجیتال و رمز ارز ببندیم قطعا نباید 
آن محدود کنیم و باید محدودیــت آن را برداریم 
همان کاری در فضای مجازی نکردیم و به ســمت 

قطع آن رفتیم.

سیستم سنتی پول گذاشته خواهد شد

توسعه رمزارزها در چارچوب اقتصاد دیجیتال 

نرخ سود بین بانکی ثابت ماند
نرخ سود بین بانکی برای سومین هفته متوالی 
ثابت مانــد؛ این نرخ در هفتــه منتهی به ۱۴ 
آذرماه ۲۴.۷۹ درصد ثبت شــده اســت. به 
گزارش تســنیم، نرخ ســود بین بانکی برای 
ســومین هفته متوالی بدون تغییر ماند؛ این 
نرخ در هفته منتهی به ۱۴ آذرماه بدون تغییر 
نسبت به هفته قبل از آن ۲3.۷۹ درصد اعلام 

شد.
نرخ ســود بین بانکی در هفتــه منتهی به ۷ 
آذرماه بدون تغییر نســبت بــه هفته قبل از 
آن ۲3.۷۹ درصــد بود. این ثبــات درحالی 
برای نرخ ســود بین بانکی به ثبت رســیده 
سکه مدار این نرخ در هفته پایانی آبان ماه با 
افزایش محسوس همراه و باعث شد نرخ بهره 
برای اولین بار در آستانه ورود به کانال ۲3.8 

درصدی قرار گیرد.
نرخ ســود بین بانکــی در هفتــه منتهی به 
3۰ آبــان مــاه بــا افزایــش ۰.۰۶ درصدی 
نســبت به هفته قبل از آن به ۲3.۷۹ درصد 
رســید. افزایش نرخ ســود بیــن بانکی در 
حالی به ثبت رســیده کــه وزارت اقتصاد و 
ســازمان بورس از رایزنی ها با بانک مرکزی 
 برای کاهــش نرخ ســود بانکی خبــر داده 

بودند.
نرخ بهره بین بانکی در هفتــه منتهی به ۲3 
آبان ماه با افزایش جزئــی )۰.۰۱ درصدی( 
نسبت به هفته قبل، ۲3.۷3 درصد شده بود؛ 
این نرخ در هفته منتهی به ۱۶ آبان ماه بدون 
تغییر نسبت به هفته قبل از آن ۲3.۷۲ درصد 

اعلام شده بود.
نرخ بهره بین بانکی بعد از ۲ هفته افزایشــی 
در هفتــه منتهی بــه ۹ آبان مــاه با کاهش 
۰.۰۴ درصدی همراه شد و به ۲3.۷۲ درصد 
رســید. این نرخ در هفته منتهــی به ۲ آبان 
ماه به بالاترین ســطح خود در ســال جاری 
رســید. نرخ بهره بین بانکــی در این هفته با 
 افزایــش ۰.۰۴ درصدی بــه ۲3.۷۶ درصد

 رسید.
نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به ۲۵ مهر 
ماه با افزایش ۰.۰۴ درصدی همراه شده و به 
۲3.۷۲ درصد رسیده بود. در هفته منتهی به 
۱8 مهر ماه این نرخ با کاهش ۰.۰۵درصدی 
نســبت به هفته قبل به ۲3.۶8درصد شــده 
بود.نرخ بهــره بین بانکــی بعــد از ۲ هفته 
افزایشی، در هفته منتهی به ۱۱ مهر با کاهش 
۰.۰۱درصدی نسبت به هفته قبل به ۲3.۷3 
درصد شــد. این نرخ در هفته نخست پاییز با 
افزایش ۰.۰۴ درصدی همراه شد و به بالاترین 
سطح خود در سال جاری رســید. نرخ سود 
بین بانکی در هفته منتهی به ۴ مهر ماه ۲3.۷۴ 

درصد شد.

ثبت سفارش خودروی جانبازان 
۱۰ برابر شد

مدیر پروژه واردات خــودروی وزارت صمت 
اخبار جدیدی از واردات خودروهای جانبازان 
اعلام کرد. به گــزارش ایلنا، مهدی ضیغمی، 
مدیر پروژه واردات خــودروی وزارت صمت 
گفت: ثبت ســفارش خودروی جانبازی ۱۰ 
برابر افزایش داشــته و ۶ هزار پرونده واردات 
خودروهای جانبازان نیز تــا پایان آذر تعیین 

تکلیف می شود.
وی افزود: بخش قابــل توجهی از پرونده های 
ایجاد شده در ســامانه شــخصی جانبازان، 
تبدیل به ثبت سفارش شده است و خودروی 
این افراد در حال حاضر بــا ورود به گمرکات 
کشــور درحال انجام فرآیندهای ترخیص از 
جمله تاییدیه استاندارد، محیط زیست و سایر 

موارد است.
ضیغمی ضمن اشــاره به رفع اختلال سامانه 
جانبازان در ثبت سفارش شخصی و شرکتی 
اظهار کــرد: این مورد کاملا برطرف شــده و 
درحال حاضر ثبت سفارش از طریق شرکت ها 

نیز آغاز شده است.
مدیر پروژه واردات خــودروی وزارت صمت، 
تصریح کرد: شرکت ها از هفته آینده اقدام به 
وارد کردن خودرو به بنادر و گمرکات کشور 
خواهند کرد و امید می رود تعداد قابل توجهی 
از خودروهای جانیازان تا پایــان آذرماه وارد 

کشور شود.
گفتنی است وزارت صمت با ایجاد تمهیدات 
لازم و تعامل بــا دســتگاه های متولی ورود 
خــودروی جانبازان را ســرعت بخشــیده 
اســت و این روند در هفته  آتی از ۶۰۰ مورد 
 بــه حداقل ۶ هــزار ثبت ســفارش، افزایش 

خواهد یافت.
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در سال ۱۴۰۲ حدود ۱38 هزار میلیارد تومان 
فرار مالیاتی در کشــور داشــتیم که حدود ۱۰ 
درصد آن یعنی ۱۴ هزار میلیارد تومان کشف و 

وصول شده است.
به گزارش ایسنا، طبق اســتانداردهای جهانی، 
وقتی برای یک فرد حســاب باز می شــود باید 
مشخص شــود این فرد چه میزان درآمد کسب 
می کند و تا آن سطح باید اجازه فعالیت را به آن 
فرد دهیم. وقتی در حسابش بیشتر از حد مورد 
انتظار وجهی واریز شود بلافاصله نظام مالیاتی 
آن کشور حساب فرد مذکور را مسدود می کند، 
اما این اطلاعات به صورت شــفاف و به موقع در 
حال حاضر در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار 

نمی گیرد.
در این راســتا شاهین مســتوفی ـ رئیس مرکز 
بازرسی، مبارزه با فرار مالیاتی و پولشویی اظهار 
کرد: تعدد حســاب های بانکی عاملی برای فرار 

مالیاتی در کشور محسوب می شود.
وی با انتقاد از اینکه اطلاعات حساب های بانکی 
در اختیار ســازمان امور مالیتی قرار نمی گیرد، 
گفت: چرا باید در کشــورمان افرادی باشند که 
سنشان زیر ۱۵ سال است، اما بالای هزار میلیارد 

تومان در حسابشان گردش مالی است؟
رئیس مرکز بازرســی، مبارزه با فــرار مالیاتی و 
پولشویی با بیان اینکه سازمان امور مالیاتی این 
افراد را شناسایی می کند افزود: مطالبه مالیات 
فرایندی طولانی مدت اســت تا بتوانیم آن را به 
مرحله وصول برسانیم و این همان هزینه مازادی 
است که دولت در راستای مبارزه با فرار مالیاتی 
پرداخت می کند و راهکار آن این اســت که یک 
فرد بیش از سه حساب نداشته باشد در حالی که 
متوسط حساب در حال حاضر در کشور برای هر 

فرد هشت حساب است که در این صورت راه های 
زیادی همچون اجاره دادن کارت و حساب برای 

فرار مالیاتی باز می شود.
مســتوفی گفت: طبق مــواد ۱۶۹ و ۱۶۹ مکرر 
قانون مالیات های مستقیم اگر تمامی اطلاعات 
به صــورت دقیــق و در موعد مقــرر در اختیار 
ســازمان امور مالیاتی قــرار گیــرد می توانیم 
با پــردازش ایــن اطلاعات بــا بهــره گیری از 
ظرفیت های دانشــگاهی که در ســازمان امور 
مالیاتی نیــز وجود دارد، شــفافیت اقتصادی را 
ایجاد کنیــم که البته این اطلاعــات تاکنون به 
 صورت دقیق در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار 

نگرفته است.
رئیس مرکز بازرســی، مبارزه با فــرار مالیاتی و 
پولشــویی با اشــاره به لزوم هدفمند شــدن 
معافیت های مالیاتی گفت: ایــن معافیت ها در 
متن قانون به اشــخاصی داده می شود که شاید 
ارائه ایــن معافیت ها ضروری نباشــد یا مثلًا در 
مناطق کمتر توسعه یافته مدت زمان مشخصی 
حدود ۱۰ سال معافیت مالیاتی به شرکت های 
تولیدی داده می شــود تا در این زمــان بتوانند 
اصلاح ساختار خود را انجام دهند و هزینه های 
تأسیس تولیدی خود را بازآوری کنند، اما ادامه 
این معافیت پس از ۱۰ سال باعث ایجاد ناترازی 

بین فعالان اقتصادی دیگر می شود.
وی با تاکید بر اینکه سازمان امور مالیاتی مجری 
قانون است و در راستای اجرای قوانین سازمان 
امور مالیاتی نیز مالیات را مطالبه می کند، گفت: 
هر شــغل احکام جداگانه ای را برای محاســبه 
مالیات دارد و موضوع مالیات بر حقوق نیز دارای 
احکام مجزایی در قانون مالیات های مســتقیم 

است.

ســخنگوی شــورای رقابت تأکید کرد: شورا از 
واردات خودرو حمایت می کند تــا بازار تنوع و 

تکثر پیدا کند و به تعادل برسد.
به گزارش ایسنا، ســپهر دادجوی توکلی با بیان 
اینکه شــورای رقابت همواره بر واردات تأکید 
داشــته و به  شــدت پیگیرِ واردات خودرو بوده 
اســت، گفت: واردات خودرو ابزاری اســت که 
 موجب تعادل بخشــی در بازار عرضــه و تقاضا 

خواهد شد.
برخی مشکلات وجود دارد که شــاید بهانه ای 
برای کند شدن واردات باشــد؛ از این رو شورای 
رقابت طی مصوبه ای سعی در تسهیلِ واردات و 

نرخ گذاری دارد.
ســخنگوی شــورای رقابت تأکید کرد: شورای 
رقابت برای تعادل بخشی به عرضه و تقاضا، تصور 
می کند اکنون این بالانس شکلی متعادل ندارد. 
بنابراین شورای از واردات خودرو حمایت می کند 

تا بازار تنوع و تکثر پیدا کرده و به تعادل برسد.
توکلی در بخشــی دیگــر از مصاحبه بــا رادیو 
گفت وگو تأکید کرد: امروز هم برای واردات دیر 
نیست و نباید بهانه ای برای این کار وجود داشته 
باشد. سخنگوی شورای رقابت خاطرنشان کرد: 
حتی اگر امروز واردات انجام گیــرد، به فرایند 
عرضه و تقاضا و شکستن انحصار کمک خواهد 

کرد.
توکلــی در پاســخ به ســؤالی دربــاره وارداتِ 
خــودرو به هــر صورت و شــکل گفــت: برای 
تنظیم بــازار، به تزریق خــودرو نیازمندیم؛ اما 
شورای رقابت صرفاً دســتورالعمل هایی صادر 
می کند تــا بازار از شــکل کنونی خارج شــود. 
وی تأکید کــرد: عبارتِ واردات به هر شــکلی 
به معنــای ورود هر نــوع خودرویی به کشــور 

نیســت؛ بلکه تنظیمگرانِ فنــی تدابیر ویژه ای 
 در نظر می گیرند تا به اصل موضوع خدشــه ای 

وارد نشود.
توکلی ادامه داد: واردات باید انجام شــود و این 
کار با هر تدبیری و با در نظرگیری شرایط ارزی و 
مصرفی و نوع کالای وارداتی باید اتفاق افتد. بازار 
به تعادل و تنوع بیشتر نیاز دارد؛ خلاصه در زمینه 
خودروهای اقتصادی که اقشــار ضعیف تر توان 
استفاده از آن را داشته باشند و خودرو به راحتی 
در اختیارشان باشد و ســخن بنده، ناظر بر این 

قضیه است!
در ادامه ســید محمد روح الامین - کارشناس 
صنعت خــودرو - با بیان اینکه تعــادل در بازار 
خودرو به هر شکل ممکن نیست، افزود: شخصاً 
واردات خــودروی کارکرده را بــه طور مطلق 
رد می کنــم. وی افزود: زیر ســاخت و قطعات 
برخی برندها در کشــور وجود ندارد که گریبان 

مصرف کننده را می گیرد.
روح الامیــن ادامــه داد: در برخی ســازمان ها 
برای شناســایی شــماره شاســی خودروهای 
داخلی هم به مشــکل بر می خوریم؛ حال تصور 
کنید خودرویی که ۵ ســال در خارج کشــور 
کارکرده، باید با چه ســازوکار و برنامه ای مورد 
راســتی آزمایی قرار گیــرد!؟ همچنین زنجیره 
تأمین، خدمات و قطعات و پشــتیبان فنی نیز 
مطرح اســت. این خودروها گارانتــی ندارند و 
 ازاین رو کاملًا بــا واردات چنیــن خودروهایی

 مخالف هستیم.
وی تأکید کــرد: فاصله ما بــا صنعت خودرو در 
دنیا روبه افزایش اســت؛ چون ظــرف چند ماه 
 شــاهد تغییرات بســیاری در خودروهای روز 

دنیا هستیم.

وزارت نیــرو با اعلام برنامه ای گســترده برای رفع ناتــرازی انرژی برق، 
توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر را به عنوان یکــی از راهکارهای اصلی 
در دستور کار قرار داده اســت. این طرح که هدف ایجاد 3۰ هزار مگاوات 
ظرفیت تجدیدپذیر در سه سال آینده را دنبال می کند، علاوه بر تمرکز 
بر نیروگاه های مقیاس بزرگ، بر مشارکت فعال مشترکان پرمصرف نیز 

تأکید دارد.
به گزارش ایسنا، ایران با بیش از 3۰۰ روز آفتابی در سال و تابش متوسط ۴.۵ 
تا ۵.۵ کیلووات ساعت بر مترمربع در روز، یکی از بهترین مناطق جهان برای 
بهره برداری از انرژی خورشیدی به شمار می رود. این شرایط، امکان توسعه 

نیروگاه های خورشیدی در مقیاس بزرگ و کوچک را فراهم کرده است.
تاکنون ظرفیت بالقوه ای معــادل ۷۱ هزار مگاوات بــرای نیروگاه های 
خورشیدی در کشور شناسایی شده است. همچنین، اجرای سامانه های 
خورشیدی خانگی و صنعتی می تواند نقش مهمی در کاهش وابستگی به 

سوخت های فسیلی و تلفات شبکه برق داشته باشد.
علی رغم این ظرفیت هــای عظیم، ایــران همچنان به طــور عمده به 
سوخت های فسیلی وابسته است. تغییر سیاست های انرژی، سرمایه گذاری 
در فناوری های تجدیدپذیر، و جلب مشارکت بخش خصوصی و صنایع 

بزرگ، می تواند به تسریع توسعه انرژی های تجدیدپذیر کمک کند.
ناترازی فعلی و چالش های پیش رو آن موجب شده دولت نگاه جدی به 
توسعه تجدیدپذیرها داشته باشد؛ بر اســاس برنامه دولت، در سه سال 
آینده ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر کشور به 3۰ هزار مگاوات خواهد 
رسید. محسن طرزطلب - معاون وزیر نیرو، اعلام کرده که ۱۵۰۰ مگاوات 

از این ظرفیت در قالب پروژه های کوچک و پراکنده در اختیار شرکت های 
توزیع برق قرار می گیرد. این نیروگاه ها که در ساختگاه های مناسب احداث 
می شوند، به کاهش افت ولتاژ و بهبود پایداری شبکه در شرایط اوج مصرف 

کمک خواهند کرد.
از سوی دیگر، تاکنون بیش از ۱۰ هزار سامانه خورشیدی برای خانواده های 
کم برخوردار نصب شده است و هدف گذاری برای ایجاد ۵۵۰ هزار سامانه 
حمایتی خورشیدی ادامه دارد. این سامانه ها علاوه بر تامین انرژی خانوارها، 

منبع درآمدی پایدار برای اقشار آسیب پذیر ایجاد می کند.
حسینی مهر - مجری طرح توسعه نیروگاه های خورشیدی توانیر، اعلام 
کرد که مشترکان پرمصرف می توانند با احداث نیروگاه های تجدیدپذیر، 
به رفع ناترازی انرژی کمک کنند. به گفته او چنانچه مشــترکان خانگی 
بیش از ۲.۵ برابر الگو، مصرف، برق مصرف کنند موظف به احداث نیروگاه 
خورشیدی  یا خرید از بورس برق هستند. در این خصوص مشترکین پر 
مصرف شناسایی شــده و هدف گذاری لازم جهت پیگیری شرکت های 
توزیع در راستای اجرای این قانون به منظور احداث نیروگاه خورشیدی 
توسط مشترکین صورت گرفته و به شرکت های توزیع نیروی برق ابلاغ 

شده است.
توانیر در جهت ترغیب بیشتر صنایع به احداث نیروگاه خورشیدی، نیز 
پیشنهاداتی دارد تا بر اساس تعداد شیفت کاری صنایع، میزان ظرفیت 
احداث نیروگاه خورشیدی تعیین گردد که پس از تصویب ابلاغ می شود. 
در این بین بخشی از تجهیزات ساخت ۱۵۰۰ مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر تا 
سقف 3 مگاوات توسط ساتبا تهیه شده است، بنابراین هر شرکت توزیع برق 

که بتواند سریع تر ساختگاه را با اخذ تاییدیه های مد نظر ساتبا نهایی کند و 
زمین مورد نیاز را تحویل بگیرند در اولویت معرفی به ساتبا برای تخصیص 

این تجهیزات قرار خواهد گرفت.
در همین زمینه و برای تسریع بخشی به امور، برگزاری جلسات کارگروه های 
توسعه نیروگاه های خورشیدی در استانداری ها و شرکت های توزیع برق 

برای تسریع فرآیند توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر ضروری است.
مطالعات نشان می دهد ظرفیت ساخت بیش از ۷۱ هزار مگاوات نیروگاه 
خورشــیدی و ۴۹ هزار مگاوات نیروگاه بادی در کشــور وجود دارد. این 
ظرفیت بالقوه، فرصتی برای مشترکان پرمصرف و صنایع بزرگ است تا 
با احداث نیروگاه های خورشیدی و بادی، هم به مسئولیت اجتماعی خود 

عمل کنند و هم هزینه های انرژی خود را کاهش دهند.
بحران ناترازی انرژی، فرصتی برای تحول در صنعت برق و ارتقای مشارکت 
اجتماعی است. مشــارکت مشــترکان پرمصرف در احداث نیروگاه های 
تجدیدپذیر، گامی موثر در جهت کاهش وابستگی به منابع محدود و ایجاد 
زیرساختی پایدار برای آینده است. دولت و وزارت نیرو با حمایت از این طرح ها، 
تلاش دارند تا علاوه بر رفع چالش های انــرژی، از ظرفیت های اقتصادی و 

اجتماعی کشور برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر بهره برداری کنند.
توسعه انرژی های تجدیدپذیر در ایران، نه تنها به رفع بحران ناترازی برق 
کمک می کند، بلکه بستری برای ایجاد اشتغال، کاهش آلودگی محیط 
زیست، و بهره وری اقتصادی فراهم می سازد. پتانسیل های طبیعی ایران در 
کنار تعهدات بین المللی برای کاهش گازهای گلخانه ای، فرصتی بی نظیر 

برای تحول در صنعت انرژی کشور ایجاد کرده است.

حمایت شورای رقابت از واردات خودرو فرار مالیاتی ۱۴ هزار میلیارد تومان کم شد

ورود مشترکان پرمصرف برق به حوزه تجدیدپذیرها

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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نماینده مجلس گفت: جلوگیری از افزایش قیمت مسکن از طریق اتصال 
سامانه خانوار به سامانه املاک و اسکان با همکاری وزارت کشور امکان 
پذیر است. وزارت کشور نقشی حیاتی در اتصال سامانه خانوار به سامانه 
املاک و اسکان دارد که می تواند به شناسایی دقیق خانه های خالی و 
مدیریت بهتر بازار مسکن کمک کند. با پیوند این سامانه ها، اطلاعات 
جمعیتی و ملکی به طور کامل تری صحت سنجی می شود و دولت قادر 
خواهد بود سیاست های مالیاتی مرتبط با خانه های خالی را به صورت 
مؤثرتر اجرا کند. این اقدام نه تنها به افزایش شــفافیت در بازار مسکن 
کمک می کند، بلکه می تواند بدون نیاز به هزینه های ســنگین برای 

ساخت وساز جدید، به افزایش عرضه مسکن منجر شود.
ولی اله بیاتی، نماینده  مجلس در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران با بیان 
اینکه یکی از ابزار های کلیدی در کنترل بازارمسکن، سامانه املاک و 
اسکان است که برای گردآوری اطلاعات دقیق از وضعیت املاک طراحی 
شده است گفت: برای اثربخشی کامل سامانه املاک و اسکان، نیاز به 

اتصال به سامانه هایی همچون سامانه خانوار وجود دارد.
وی ادامه داد: وزارت کشور به عنوان نهاد مسئول سامانه خانوار و سازمان 
ثبت احوال، نقشی محوری در این فرآیند دارد و این هماهنگی می تواند 
به شفافیت بیشتر و بهبود اجرای سیاست های مرتبط با خانه های خالی 
منجر شود. بیاتی نیز بر ضرورت همکاری میان نهاد های مختلف و نقش 
کلیدی وزارت کشــور تأکید کرده و راهکار هایی برای بهبود شفافیت 
و اجرای بهتر سیاست های مســکن ارائه داد. بیاتی  اظهار کرد: سامانه 
املاک و اسکان یکی از مهم ترین ابزار هایی است که به منظور مدیریت و 
شفاف سازی اطلاعات ملکی در کشور طراحی شده است. این سامانه با 
هدف شناسایی خانه های خالی، وضعیت سکونت و مالکیت واحد های 
مسکونی، به دولت و نهاد های سیاست گذار امکان می دهد تا با دسترسی 
به داده های دقیق تر، سیاســت های بهتری برای تنظیم بازار مسکن 
اتخاذ کنند. نماینده مجلس  تصریح کرد: با افزایش قیمت مســکن و 
کمبود عرضه، یکی از راهکار های فوری و بدون هزینه های اضافی برای 
ساخت وساز جدید، شناسایی و بهره برداری از خانه های خالی است که 
می تواند به طور مستقیم به افزایش عرضه مسکن و کاهش فشار بر بازار 
منجر شود. وی  با بیان اینکه با وجود اهمیت و اهداف بلندپروازانه سامانه 
املاک و اسکان، این سامانه تاکنون به طور کامل موفق به اجرای وظایف 
خود نشده است گفت: یکی از دلایل این ناتوانی، عدم هماهنگی و اتصال 
مناسب بین سامانه های مختلف است. سامانه های اطلاعاتی مربوط به 
ثبت احوال و خانوار، که زیر نظر وزارت کشور فعالیت می کنند، باید به 
سامانه املاک و اسکان متصل شوند تا امکان صحت سنجی اطلاعات 
فراهم آید. او گفت:سامانه خانوار، که حاوی اطلاعات دقیقی از اعضای هر 
خانوار، وضعیت سرپرستان خانوار و تغییرات جمعیتی است، می تواند با 
اتصال به سامانه املاک و اسکان، اطلاعات تکمیلی مورد نیاز را فراهم 
کرده و به دولت امکان دهد تا شناســایی خانه هــای خالی را با دقت 
بیشتری انجام دهد. عضو کمیسیون شورا های مجلس تصریح کرد: یکی 
از مهم ترین مزایای این سامانه، ایجاد شفافیت در بازار مسکن است. وقتی 
که اطلاعات مربوط به مالکیت و وضعیت سکونت واحد های مسکونی 
به طور دقیق در دسترس دولت قرار گیرد، امکان نظارت بر خانه های 

خالی و جلوگیری از احتکار آنها فراهم می شود.
وی افزود: بسیاری از مالکان ممکن است به دلایل مختلف از ثبت دقیق 
واحد های خالی خود خودداری کنند، اما با اتصال سامانه های مختلف و 
صحت سنجی اطلاعات، این مالکان شناسایی خواهند شد و واحد های 
خالی به بازار عرضه می شوند. این اقدام به طور مستقیم می تواند به بهبود 
دسترسی مردم به واحد های مسکونی، کاهش قیمت ها و جلوگیری از 

افزایش بی رویه قیمت مسکن کمک کند.

بیاتی با بیان اینکه از سوی دیگر، سامانه املاک و اسکان می تواند به دولت 
در اعمال سیاست های مالیاتی نیز کمک کند گفت: در قانون مالیات بر 
خانه های خالی، تاکید شده اســت که صاحبان این واحد ها موظف به 
پرداخت مالیات هستند. اما تا زمانی که اطلاعات دقیق و کامل از وضعیت 
سکونت و مالکیت در دسترس نباشد، اجرای این قانون با چالش های 
زیادی روبه رو خواهد بود. وی ادامه داد:اتصال سامانه خانوار به سامانه 
املاک و اسکان، به دولت امکان می دهد که خانه های خالی را به طور 
دقیق شناسایی کرده و مالیات های مرتبط را بر آنها اعمال کند. این اقدام 
نه تنها به افزایش درآمد های دولت کمک می کند، بلکه به عنوان ابزاری 
برای کنترل بازار مسکن و جلوگیری از احتکار و افزایش بی رویه قیمت ها 
نیز عمل خواهد کرد. بیاتی خاطرنشان  کرد: مجلس شورای اسلامی 
نقش کلیدی در بهبود و تکمیل این فرآینــد دارد. در قوانین مصوب 
مربوط به املاک و مســکن، از جمله قانون مالیات بر خانه های خالی، 
مجلس به صراحت اشاره کرده است که همه دستگاه های مرتبط باید با 
سامانه املاک و اسکان لینک شوند تا اطلاعات به روز و دقیق فراهم شود.

وی بیان کرد:بــرای تضمین اجرای بهتر ایــن قوانین، مجلس یک 
کمیسیون ویژه پیش بینی کرده است که وظیفه آن نظارت بر هماهنگی 
میان نهاد های مرتبط مانند شــهرداری ها، وزارت راه و شهرسازی، 
سازمان ثبت احوال و ادارات مالیاتی است. این کمیسیون می تواند از 
نهاد های مختلف گزارش های منظم درباره وضعیت اتصال سامانه ها و 
تبادل اطلاعات درخواست کند و از پیگیری مستمر اجرای این قوانین 
اطمینان حاصل کند. برگزاری جلسات منظم بین این نهادها، تعیین 
جدول زمانی برای اتصال ســامانه ها و ارائــه گزارش های دوره ای به 
مجلس، از جمله اقداماتی است که می تواند به تسریع اجرای این طرح 
کمک کند. وی با اشاره به اینکه اهمیت شناسایی خانه های خالی به ویژه 
در شرایطی که کشور با بحران کمبود مسکن مواجه است، بیش از پیش 
احساس می شود گفت: با توجه به اینکه ساخت وساز جدید نیازمند 
زمان و هزینه های هنگفت است، استفاده از خانه های خالی به عنوان 
راه حلی فوری و بدون هزینه می تواند به ســرعت به افزایش عرضه 
مسکن کمک کند. وی ادامه داد: در شهر های بزرگ و مناطق متراکم، 
که زمین کافی برای توسعه ساخت وساز جدید وجود ندارد، شناسایی 
و عرضه واحد های خالی به بازار، یک راهکار موثر برای کاهش فشار بر 
بازار مسکن خواهد بود. نماینده مجلس خاطرنشان کرد: وزارت کشور 
به عنوان نهاد مسئول سامانه خانوار و سازمان ثبت احوال، نقش مهمی 
در این فرآیند دارد. این وزارتخانه باید با پیگیری جدی و همکاری با 
سایر نهاد های مرتبط، اتصال سامانه خانوار به سامانه املاک و اسکان 
را تسریع کند. اطلاعات خانوار، شامل تعداد اعضا، سرپرستان خانوار و 
وضعیت سکونتی، می تواند به طور مستقیم به شناسایی دقیق خانه های 
خالی کمک کند. وزیر کشور می تواند با برگزاری جلسات مشترک با 
نهاد های ذی ربط و تنظیم برنامه های اجرایی مشخص، این فرآیند را 
تسریع کرده و از تکمیل آن اطمینان حاصل کند. بیاتی با بیان اینکه 
در نهایت، موفقیت این طرح به هماهنگی و همکاری مستمر میان 
نهاد های دولتی و نظارت دقیق مجلس بستگی دارد گفت:وزارت کشور 
نقشی حیاتی در اتصال سامانه خانوار به سامانه املاک و اسکان دارد که 
می تواند به شناسایی دقیق خانه های خالی و مدیریت بهتر بازار مسکن 
کمک کند. با پیوند این سامانه ها، اطلاعات جمعیتی و ملکی به طور 
کامل تری صحت سنجی می شود و دولت قادر خواهد بود سیاست های 
مالیاتی مرتبط با خانه های خالی را به صورت مؤثرتر اجرا کند. این اقدام 
نه تنها به افزایش شفافیت در بازار مسکن کمک می کند، بلکه می تواند 
بدون نیاز به هزینه های سنگین برای ساخت وساز جدید، به افزایش 

عرضه مسکن منجر شود.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران ضمن اشاره به اینکه 
طی یک هفته اخیر، بازار سکه و طلا نوسانات افزایشی 
و کاهشی بســیاری دیده، تاکید کرد؛ اما در نهایت 
نوسانات افزایشی بیشتر بود و بازار با افزایش قیمت  
به کار خود پایان داد؛ این در حالی بود که بازار جهانی 
سیری نزولی داشــت. نادر بذرافشان در گفت وگو با 
ایسنا، با بیان اینکه این هفته در بازار هم شاهد نوسانات 
افزایشی بودیم و هم کاهشی، اظهار کرد: در مجموع در 
بازار جهانی ٩ دلار کاهش اونس جهانی طلا را در طول 
هفته ای که گذشت، داشتیم و آخرین قیمت ٢۶۴١ 

دلار تا این لحظه ثبت شده است.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه داد: اما در بازار 
داخلی، در مجموع نوسان و روند افزایشی قیمت ها 
غالب بود؛ هر مثقــال طلای ١٧ عیار بــا ١٣۶ هزار 
تومان افزایش در آخرین معاملات روز پنجشنبه به 
٢٠ میلیون و ١٣٠ هزار تومان رسید. هر گرم طلای 

١٨عیار با ٣١ هزار تومان افزایــش، چهار میلیون و 
۶۴۵ هزار تومان به ازای هر گرم مبنای معاملات طلا 

قرار گرفت.
وی در مورد تغییرات قیمت در بازار سکه، گفت: در 
بازار سکه هم این هفته شاهد افزایش قیمت ها بودیم؛ 
هر قطعه ســکه تمام طرح جدید با ٢٠٠ هزار تومان 
افزایش به ۵٢ میلیون و ۴۵٠ هزار تومان رسید. سکه 
تمام طرح قدیم نیز در آخرین معاملات، ۵٠ میلیون 
و ١٠٠ هزار تومان بود که ١٠٠ هزار تومان نسبت به 
بهای خود در ابتدای هفته افزایش قیمت داشته است. 
نیم ســکه با ٣٠٠ هزار تومان افزایش ٢٧ میلیون و 
۴٠٠ هزار تومان و ربع سکه با ١۵٠ هزار تومان افزایش 
١٧ میلیون و ٢٠٠ هزار تومان تعیین قیمت شدند. 
ســکه های یک گرمی بانک مرکزی نیز در آخرین 
معاملات پایانی هفته،  هشــت میلیون و ٢٠٠ هزار 

تومان دادوستد شد.

عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید و صادرات پوشاک 
با اشاره به رکود در بازار پوشاک زمستانه و اینکه این 
صنعت متولی واحد ندارد و با نهادهای مختلفی درگیر 
اســت گفت که به دلیل بالا بودن هزینه های سربار، 
تولیدکنندگان پوشــاک در حال حاضر با یک سوم 

ظرفیت کار می کنند.
مجید افتخاری در گفت وگو با ایسنا، درباره افزایش 
قیمت پوشاک زمستانی نسبت به سال قبل، اظهار 
کرد: میزان افزایش قیمت پوشاک کمتر از تورم کلی و 
میزان افزایش قیمت سایر کالاها بوده است. اما به هر 
حال افزایش هزینه های تولید و افزایش نرخ ارز باعث 

افزایش قیمت کالاها در بازار شده است.
وی با اشاره به رکود حاکم بر بازار پوشاک زمستانه، 
تصریح کرد: علاوه بر بالا بودن قیمت ها، دلیل دومی که 
مردم خرید نمی کنند این است که سبد خانوار کوچک 
شده است. رکود در بازار فقط مربوط به پوشاک نیست 
و سایر بازارها هم با همین مشکل مواجه هستند. بازار 

تابع شرایط اقتصادی مردم است.
به گفته عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید و صادرات 
پوشــاک، در شــرایط بد اقتصادی، تولید کننده و 
فروشنده هر دو نمی توانند محصول خود را بفروشند 
و این باعث می شود بعد از مدتی فروشنده قیمت ها را 

کاهش می دهد.
وی با اشاره به کاهش فروش پوشاک زمستانی نسبت 
به سال قبل، گفت: تقریبا همه صنایع دچار این مشکل 
هســتند. چالش بعدی قطعی برق اســت که برای 
تولیدکنندگان خسارت هایی به دنبال دارد و در مقابل 
هم هیچ بسته جبرانی برای تولیدکنندگان در نظر 
گرفته نشده است. ما این پیشنهاد را هم مطرح کردیم 
که اجازه دهند پنجشنبه و جمعه روز کاری قلمداد 
شود و اضافه کار پرداخت نشــود و به جای آن روزی 
که هر واحدی برق ندارد، تعطیل محسوب شود، اما 

باز هم مورد تایید واقع نشد. افتخاری با بیان اینکه در 
بخش خرده فروشی بسیاری از واحدها ضررده هستند، 
اظهار کرد: یکی از عواملی که مشکلات خرده فروشان 
را تشدید کرده و به هزینه های سربار آن ها اضافه کرده، 
هزینه بالای اجاره بها است و این موضوعی است که 
دولت باید در آن دخالت کند. اما هیچ نظارتی بر هزینه 

اجاره فروشگاه ها وجود ندارد.
از طرف دیگر به گفته وی موانــع غیر اقتصادی هم 
بر ســر راه تولیدکنندگان وجود دارد؛ برای مثال در 
نمایشگاه اخیر صنعت پوشــاک که از سوی بخش 
خصوصی برگزار و از تجار کشورهای مختلف در آن 
دعوت شده بود، به طور ناگهانی بخشنامه ای مبنی بر 
ممنوعیت تصویربرداری از مدل های زنده، حتی مدل 
مرد، صادر شــد. همچنین مواردی مثل ممنوعیت 
عرضه شلوار کوتاه تر از قد ٩٠ اعلام شد. این درحالی 
است که برخی مخاطبان نمایشگاه تجار روسیه، عراق 
و سایر کشورهای خارجی بودند و دلیلی برای الزام این 
ضوابط نبود. علاوه بر این ضوابط این چنینی نباید به 
صورت خلق الساعه صادر شود، چرا که تولید محصول 

چند ماه قبل انجام شده است.
وی با بیان اینکه صنعت پوشاک متولی واحد ندارد و 
با نهادهای مختلفی درگیر است، تصریح کرد: به دلیل 
بالا بودن هزینه های سربار، تولیدکنندگان پوشاک در 

حال حاضر با یک سوم ظرفیت کار می کنند.
عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید و صادرات پوشاک 
در ادامه در پاسخ به سوالی درباره جدیدترین وضعیت 
فروش قسطی پوشــاک نیز گفت: برخی سکوهای 
دیجیتال با این همکاری تولیدکنندگان اعتبار برای 
فروش پوشــاک در نظر گرفته اند، اما این فعالیت ها 
مستقل از دولت است. دولت قصد داشت چنین طرحی 
را با همکاری بانک ها پیش ببرد، اما با توجه به شرایط 

سخت بانک ها، این طرح محقق نشد.

اجرای تجــارت آزاد ایران 
با کشــورهای اوراسیا که 
منجــر به صفر شــدن ٨٧ 
درصد کدتعرفه های تجاری 
می شــود، ابزاری مؤثر در 
مقابله با تحریم هاست اما از سوی دیگر نگرانی هایی 
نسبت به ضربه خوردن تولید داخل از واردات بی رویه 
وجود دارد. به گزارش تسنیم، کشورمان ٢٠ توافقنامه 
تجارت ترجیحی و آزاد با کشور های مختلف دارد، که 
یکی از آن ها امضای توافقنامه تجارت آزاد چندجانبه 

کشورمان با اعضای اتحادیه اقتصادی اوراسیاست.
این موافقتنامه دی ماه سال گذشته به امضای وزرای 
صنعت کشورمان و پنج کشور عضو این اتحادیه رسید. 
ساز و کار اجرایی این موافقتنامه بدین گونه است که دو 
ماه بعد از تصویب این قانون در مجالس اعضا برای ابلاغ 
و اجرایی شدن به دستگاه های تخصصی در ساختار 

سیاسی کشور ها ارجاع می شود.
توافقتنامه تجارت آزاد  ایران و اوراســیا در ۶٠ دور مذاکره 
طی پنج سال انجام شده است و ٨٧ درصد از کد تعرفه های 
تجاری ایران و اوراســیا صفر می شــود. این توافقنامه به 
صورت تجارت ترجیحی میان ایران و کشورهای روسیه، 

قزاقستان، ارمنستان، بلاروس، قرقیزستان و تاجیکستان، 
برای تسهیل تجارت و کاهش موانع تعرفه ای و غیرتعرفه ای 
به امضــا رســید و تاثیرات مثبتــی بر گســترش روابط 
تجاری این کشــورها با ایران دارد. در شرایطی که ایران با 
چالش های ناشی از تحریم های ظالمانه مواجه است، این 
همکاری ها به راهکاری مؤثر برای کاهش اثرات تحریم ها 
 و حفظ ارتباطات تجاری با کشــورهای غیرغربی تبدیل

 شده است.

رشد تجارت ایران با اوراسیا
در ســال های اخیر، ایران توانسته اســت با افزایش 
صادرات محصــولات غیرنفتی خود به کشــورهای 
اوراسیا، سهم خود در این بازارها را به طور قابل توجهی 
افزایش دهد. صــادرات ایران به این منطقه شــامل 
محصولات کشــاورزی مانند میوه، خشکبار، خرما و 
کشمش، میله های آهنی و فولاد، یبرخی محصولات 
پتروشــیمی، فرآورده های نفتی و معدن بوده است.

در مقابل، واردات ایران از کشــورهای اوراسیا عمدتاً 
شــامل ماشــین آلات، غلات، لوازم خانگــی، و مواد 
اولیه صنعتی می شــود. داده های اعلام شده از روند 
تجارت ایران با کشــورهای عضــو اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا نشــان می دهد در پنج ماهه امسال صادرات 
به این کشورها نسبت به مدت مشابه سال گذشته ١۶ 

 درصد رشد داشــته و حجم صادرات ٢.٢ میلیون تن
 بوده اســت. این تبادلات به ویژه از آن جهت اهمیت 
دارند که در شرایط تحریم های اقتصادی جهانی، ایران 
توانسته است وابستگی خود به واردات از کشورهای 
غربی را کاهش دهد و روابط تجاری جدیدی ایجاد کند.

 راهکارهای کاهش اثرات تحریم ها
یکی از راهکارهای اصلی ایران برای مقابله با تحریم ها، 
گســترش روابط تجاری با کشــورهای غیرغربی، 
به ویژه کشــورهای عضو اتحادیه اوراســیا اســت. 
ایران توانسته با اســتفاده از این اتحاد اقتصادی به 
 چندین هدف دست برسد که در ادامه مطلب به آن 

پرداخته می شود.

کاهش وابســتگی به دلار و استفاده از 
ارزهای ملی

یکی از چالش های اصلی ایــران تحت تحریم های 
بین المللــی، محدودیــت در اســتفاده از دلار و 
سیستم های مالی جهانی اســت. برای مقابله با این 
موضوع، ایران و کشورهای اوراسیا اقدام به توافقات 
ارزی دو یــا چندجانبه کرده انــد. در این چارچوب، 
تبادلات مالی به جای دلار با استفاده از ارزهای ملی 
هر کشور انجام می شود. برای مثال، ریال ایران با روبل 

روسیه یا تنگه قزاقستان مبادله می شود که این اقدام 
باعث کاهش وابســتگی به سیستم های مالی تحت 

سلطه غربی و تسهیل تجارت می شود.

 توسعه روابط حمل ونقل و لجستیک
یکی دیگــر از راهکارهای ایران بــرای کاهش اثرات 
تحریم ها، تقویت زیرساخت های حمل ونقل و لجستیک 
است. مسیرهای ترانزیتی و کریدورهای حمل ونقل به 
ویژه از طریق کریدور شــمال-جنوب، که کشورهای 
اوراســیا را به ایران متصل می کند، به تسهیل تجارت 
و کاهش هزینه های لجســتیکی کمک کرده است. از 
طرفی، پایانه های ریلی و جاده ای در ایران و کشورهای 
اوراســیا به عنوان یــک عامل کلیدی بــرای کاهش 

مشکلات حمل ونقل در شرایط تحریم عمل می کنند.

 تقویت تولیــد داخلی و کاهــش واردات از 
کشورهای تحریمی

ایران از طریق ایجاد مشوق های صادراتی و تسهیل 
فرآیندهای تولید داخلی، سعی کرده است وابستگی 
خود به واردات از کشورهای تحریمی را کاهش دهد. از 
جمله این اقدامات، حمایت از تولیدکنندگان داخلی و 
سرمایه گذاری در صنایع راهبردی برای کاهش نیاز به 
واردات و جایگزینی کالاهای خارجی بوده است. در این 
راستا، همکاری با کشورهای اوراسیا در زمینه تأمین 
مواد اولیه، فناوری های پیشــرفته و تولید مشترک، 

می تواند به تقویت اقتصاد داخلی ایران کمک کند.

اســتفاده از فناوری های نوین و توسعه 
همکاری های علمی-فنی

همکاری های علمی و فنی با کشورهای اوراسیا یکی 
دیگر از راهکارهایی است که ایران برای کاهش اثرات 
تحریم ها در نظر گرفته است. از طریق همکاری های 
فناورانه در حوزه های مختلفی چون فناوری اطلاعات، 
انرژی های تجدیدپذیر، و نانو فناوری، ایران می تواند 
ســطح فناوری خود را ارتقــا داده و وابســتگی به 
فناوری های غربی را کاهش دهد. همچنین، این نوع 
همکاری ها زمینه ساز ایجاد بازارهای جدید و توسعه 

صنایع بومی است.

تاثیرات اقتصادی و سیاسی همکاری ها با 
اوراسیا

تجارت ایران با کشورهای اوراسیا علاوه بر اثرات مثبت 
اقتصادی، ابعاد سیاسی نیز دارد. ایران با تقویت روابط 

اقتصادی خود با کشورهای اوراسیا، تنوع در سیاست 
خارجی خود را به نمایش می گذارد ؛ این روابط برای 
تنوع سازی شــرکای تجاری و خروج از وابستگی به 

بازارهای غربی است.

تجارت آزاد و آسیب به برخی از تولیدات داخلی
واردات کالاهای با تعرفه های صفر درصد می تواند 
در بسیاری از کالاهای کشــاورزی و صنعتی ایران، 
مشــکلاتی از بابت رقابت ایجاد کند زیرا بسیاری از 
تولید کنندگان داخلی هنوز آماده  تجارت آزاد با دیگر 
کشورها نشده اند. با وجود اینکه در این موافقت نامه 
تجارت آزاد بندی نیز برای حمایت از تولیدات داخلی 
در شــرایط اضطراری در نظر گرفته می شود اما باید 
تاکید داشــت که این بند تنها در شرایط اضطراری 

اجرا خواهد شد.

چشم انداز آینده
با توجه به روند رو به رشد تجارت ایران با کشورهای 

اوراسیا و گســترش پیمان های تجاری، آینده این 
همکاری ها بسیار روشــن به نظر می رسد. ایران در 
سال های آینده می تواند با استفاده از توافقات تجاری 
جدید، پیوستن به ســازمان های اقتصادی بیشتر و 
تقویت روابط حمل ونقل، به یک قطب تجاری مهم در 
منطقه اوراسیا تبدیل شود. در شرایطی که ایران تحت 
فشار تحریم های اقتصادی است، همکاری های تجاری 
با کشورهای اوراسیا یکی از استراتژی های مؤثر برای 
کاهش اثرات تحریم ها و حفظ رشد اقتصادی کشور به 
شمار می رود اما باید توجه داشت که برای این مسیر 

موانعی نیز در داخل کشور وجود دارد.
از طریق تقویت این روابط، ایران توانســته است به 
تنوع در بازارهای خود دست یابد، فناوری های نوین 
را وارد کنــد و ارتباطات خود را با جهــان خارج، به 
ویژه کشورهای غیرغربی، گسترش دهد. این مسیر 
می تواند به کشورمان کمک کند تا با کاهش وابستگی 
به اقتصاد جهانی تحت تحریم، پایدارتر و مستقل تر 

عمل کند.

شایلی قرایی
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صادرات به اورآسیا 35 درصد افزایش یافت

گسترش پیمان های تجاری

نوسانات افزایشی در بازار سکه و طلا

صنعت پوشاک متولی واحد ندارد جلوگیری از افزایش قیمت  مسکن با سامانه املاک 
آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی حوزه ثبتی قائم شهر 
نظر به دستور مواد ١ و ٣ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مصوب ١٣٩٠/٩/٢٠ املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون 
مذکور مستقر در واحد ثبتی قائم شهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض 
آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد : 

املاک متقاضیان واقع در قریه پائین افراکتی پلاک ١٠ اصلی بخش ١۶ 
٩۴۴ فرعی بنام خانم سمانه رستمی نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به 

مساحت ٢۶۶٠ متر مربع خریداری مع الواسطه از آقای حاج باقر رستمی مالک رسمی. 
لذا به موجب ماده ٣ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی و ماده ١٣ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ١۵ روز از طریق این 
روزنامه محلی / کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای 
هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید 
از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را 
به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی 
تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول 
به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا 
معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به 
صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 

تاریخ انتشار نوبت اول : ١۴٠٣/٠٩/٠٣ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ١۴٠٣/٠٩/١٨ 

مرتضی قاسم پور 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان قائم شهر

شناسه آگهی ١٨٣٠۶٢٩

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتي و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمی 

برابر راي شماره ١۴٠٣۶٠٣١٩٠٧٨٠١۴٢١١ هیات دوم  تصرفات 
مالکانه بلامعارض خانم مژگان موســوي اســترآبادي کرماني به 
شناسنامه شماره ٢٩٨٠٣٣٠٣٩۶ کدملي ٢٩٨٠٣٣٠٣٩۶ صادره 
کرمان  فرزند سیدعباس در ششدانگ یکباب خانه  به مساحت ١٨۴ 
مترمربع پلاک شــماره ٢٩۵٢ فرعي از ٢٠ اصلي واقع در بخش۶ 
حوزه ثبت ملک منطقــه دو کرمان آدرس کرمــان قائم آباد بلوار 
شهید سلیماني کوچه ٣۴ سمت راست خریداري از مالک رسمي 
آقاي علی ایلاقی حسینی محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ١۵ روز آگهي مي شود در صورتي 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضي اعتراضي داشته 
باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایي تقدیم 
نمایند.بدیهي است در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: ١۴٠٣/٠٩/١٨                               

تاریخ انتشار نوبت دوم: ١۴٠٣/٠٣/١٠
محمود مهدی زاده
رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه دو کرمان

شناسه آگهی ١٨۴١٠٢٠

ضرورت تبدیل اقتصاد تک پایه به چندپایه
مسعود دانشمند، اقتصاددان

امروز کشور های دنیا در موضوع رشد تجارت، افزایش درآمد سرانه و بالا رفتن قدرت اقتصادی خود نگاه ویژه ای به 
موضوع دیپلماسی اقتصادی دارند به این خاطر باید به این مقوله نگاه ویژه ای داشته باشیم، چرا که تضمین کننده 
رشد تجارت خارجی کشور به شمار می رود. رونق اقتصادی بدون تبادلات اقتصادی و تجاری امکان پذیر نیست. 
درحالی که در کشور کالا و محصولات تولید و در بازار داخلی عرضه می شود باید برای حضور در بازار خارجی هم 
 FATF برنامه ریزی های لازم انجام شود. برای تسهیل در صادرات و مبادلات تجاری با سایر کشور ها نیاز پیوستن به
بیش از گذشته افزایش یافته است. حالا ما در فهرست FATF قرار گرفته ایم و این یعنی اجازه مبادله با اقتصاد دنیا 

را به ما نمی دهند و همین موضوع شرایط را برای صادرات کشور بسیار سخت کرده است.
از سوی دیگر با توجه به اینکه اصل حاکم بر تجارت خارجی سود دو طرفه و تامین منافع کشور است وزارت خارجه 
باید ناظر به این موضوع راهبرد درستی اتخاذ کند و به این نتیجه برسد که باید از تجار و بازرگانان حمایت های 
مختلفی اعم از اطلاعاتی تا همکاری های فی مابین برای یافتن بازار های مختلف در جای جای جهان بخصوص 

کشور های همسایه و دوست داشته باشد.
به هر ترتیب برای دستیابی به رشد پایدار اقتصادی باید اقتصاد تک پایه را به اقتصاد چندپایه تبدیل کنیم چون 
ممکن است اقتصاد تک پایه به یکباره دچار افت ارزش شود. رشد اقتصادی پایدار بر مبنای تولید ملی شکل 
می گیرد به این معنا که بتوانیم کالایی را تولید کنیم که در بازار جهانی قیمت مناسب داشته باشد و آن را با سود 

قابل توجهی به فروش برسانیم و بازار هم برای کالا مورد نظر تا ده سال آینده قابل پیش بینی باشد.
رشد اقتصادی ناپایدار در نتیجه اتفاقات لحظه ای رخ می دهد، به این معنا؛ یک مرتبه قیمت نفت کاهش می یابد، 
درآمدها هم با افت روبرو می شود یا برای کارهای صادرات و واردات فاقد دلار هستیم، در نتیجه رشد منفی خواهد 
شد. همواره باید در بازار حضور داشته باشیم، علاوه بر این کیفیت کالا نه تنها نباید تغییر کند، بلکه به سمت 

بهبودی هم پیش رود. قیمت کالا باید در بازار هدف به تثبیت برسد. 
در کنار تمام این موارد نباید خدمات پس از فروش را کنار گذارد تا بازار به ما اطمینان یابد. جهت روی دادن این 
اتفاق نیاز است تا تولید و توزیع کنندگان متکی به نظام پولی  و بانکی مطمئن باشند، یعنی بانک ها باید بتوانند در 

قبال ابزارهایی که وجود دارد از تولید کننده حمایت به عمل آورند.
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فناوری و 
اطلاعات

GPSآسمانیساختهمیشود
پژوهشگران استرالیایی با استفاده از داده های بصری به دست آمده از ستاره ها تلاش کرده اند 
تا جایگزین آسمانی GPS را برای مســیریابی پهپادها بسازند. به گزارش ایسنا، افزایش 
حملات پارازیت GPS در حملات پهپادها، پژوهشگران استرالیایی را برانگیخت تا یک 
سیستم مسیریابی آسمانی را بسازند که به جای تکیه بر سیستم موقعیت یابی جهانی، از 

داده های بصری ستاره ها استفاده می کند.
به نقل از تک اکسپلور، مهندسان »دانشگاه جنوب استرالیا«)UniSA(، مسیریابی آسمانی 
را با فناوری مبتنی بر بینش رایانه ای ترکیب کرده اند تا یک جایگزین را برای مسیریابی 

شبانه در محیط هایی که GPS غیر قابل دسترس یا غیر قابل اعتماد است، ارائه دهند.
دکتر »ســاموئل تیگ«)Samuel Teague( از پژوهشگران این پروژه گفت: سیستم 
مسیریابی آسمانی سبک وزن و مقرون به صرفه را می توان در پهپادهای استاندارد ادغام 

کرد و یک نسخه پشتیبان قابل اعتماد را با دقت چشمگیر ارائه داد.
تیگ ادامه داد: برخلاف سیستم های مسیریابی سنتی مبتنی بر ستاره ها که اغلب پیچیده، 
سنگین و پرهزینه هستند، سیستم ما ساده تر و سبک تر اســت و نیازی به سخت افزار 
تثبیت کننده ندارد. بدین ترتیب، برای پهپادهای کوچک تر مناسب است. این نوع مسیریابی 
برای عملیات بر فراز اقیانوس ها یا در مناطق جنگی کــه پارازیت GPS در آنها می تواند 
خطرآفرین باشد، ایده آل است. این GPS به غیر از بخش دفاعی می تواند برای نظارت بر 

محیط زیست نیز بسیار سودمند باشد.
این سیستم بر الگوریتمی متکی است که از داده های بصری به دست آمده از ستاره ها استفاده 
می کند و آن را از طریق سیستم های خلبان خودکار استاندارد مورد پردازش قرار می دهد. 
آزمایش روی یک پهپاد با بال ثابت، موقعیت دقیقی را در مسافت چهار کیلومتر نشان داد که 

با توجه به سادگی و هزینه کم سیستم، یک دستاورد قابل توجه به شمار می رود.
تیگ افزود: با تکیه بر مسیریابی آسمانی به جای سیگنال های »سیستم ماهواره ای ناوبری 
جهانی«)GNSS(، پهپادها در برابر پارازیت مقاوم خواهنــد بود. این پژوهش در مجله 

»Drones« به چاپ رسید.

افزایشهمکاریدانشگاهیوپژوهشگاهیباجامعهوصنعت
تهران- ایرنا- معاون پژوهشــی وزارت علــوم، تحقیقات و فناوری اعــلام کرد: میزان 
همکاری های علمی و قراردادهای جاری دانشگاه ها و پژوهشگاه ها با جامعه و صنعت به 
مبلغ هفت هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان در سال ۱۴۰۳ رسید. به گزارش ایرنا از وزارت علوم، 
شناسایی و مستندسازی دستاوردهای دانشگاه ها و پژوهشگاه ها در حوزه ارتباط با جامعه 
و صنعت در سال های اخیر به صورت مستمر و سالیانه، توسعه قراردادهای مربوطه را در 
برداشته است. در همین رابطه پیمان صالحی، معاون پژوهشی وزارت علوم اظهار داشت: 
بر اساس آمار ســال ۱۴۰۳، تعداد ۱۰۹ دانشــگاه اطلاعات مربوط به پایش قراردادها و 
همکاری های ارتباط با جامعه و صنعت را ارســال کرده اند. تعداد قراردادهای ارتباط با 
جامعه و صنعت در حال اجرا ۱۱ هزار و ۵۷۰ مورد به مبلغ هفت هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 

بوده است.
معاون پژوهشــی وزارت علوم افزود: گزارش کاملی با عنــوان قراردادها و همکاری های 
دانشگاه ها و پژوهشگاه های کشور در حوزه ارتباط با جامعه و صنعت برای امسال تدوین 

شده که در هفته ملی پژوهش و فناوری منتشر خواهد شد.
صالحی گفت: آمارهای موجود در خصوص قراردادهای ارتباط صنایع و دستگاه های اجرایی 
با دانشگاه ها، پژوهشــگاه ها و مراکز آموزش عالی کشور رشد مناسبی را طی این  سال ها 
نشان می دهد. وی ادامه داد: همچنین در ســال های اخیر تفاهم  نامه هایی میان وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری و دیگر وزارتخانه ها، دستگاه های اجرایی و بخش خصوصی امضا و 
همکاری های مناسبی آغاز شده که نتیجه آن واگذاری پروژه های تحقیقاتی به مراکز علمی، 

دانشگاه ها و پژوهشگاه های کشور بوده است.

نقشدانشوعلمدررفعچالشهاآشکارشدهاست
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در پیامی با گرامیداشت ۱۶ آذر، 
روز دانشجو تاکید کرد: امروز بیش از هر زمان دیگری نقش دانش و علم در رفع چالش ها و 
همچنین توسعه پایدار آشکار شده است. به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، حسین افشین در این پیام افزود: این 
ظرفیت شگرف، اگر به درستی شناسایی و هدایت شود، نه تنها به حل مسائل اساسی کمک 

خواهد کرد بلکه نسلی امیدوار، خلاق و تحول گرا پرورش خواهد داد.
وی اظهار کرد: دانشجو نماد امید، آگاهی و تحول است؛ قشری که از دیرباز در صف مقدم 
پیشرفت و عدالت خواهی جامعه ایرانی ایستاده اســت و بدون شک سهمی بی بدیل در 
بالندگی علمی، فرهنگی و اجتماعی جامعه را برعهده دارد؛ در بزنگاه های مهم تاریخ معاصر، 

دانشگاه و دانشجو نه  تنها کانون دانش اندوزی، بلکه سنگر تحول و پیشگامی بوده اند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور ادامه داد: این حقیقت گواه آن 
است که »دانشجو« مفهومی عمیق تر از جویای دانش بودن دارد. دانشجو در بستر امن و 
پویای دانشگاه به دور از هیاهو و جنجال های سطحی به کاوش در عمق مسائل می پردازد، 
موشــکافی می کند و راه و روش سنجشگرانه اندیشــی را فرا می گیرد. او هنر تحلیل و 
ارزشگذاری اندیشه را می آموزد تا بتواند درست، واضح و دقیق بیندیشد، به عمق موضوعات 

و مسائل راه پیدا کند و با بینشی واقع گرایانه و بی طرف به تحلیل مسائل بپردازد.
افشین خاطر نشان کرد: امروز بیش از هر زمان دیگری، نقش دانش و علم در رفع چالش ها و 
همچنین توسعه پایدار آشکار شده است؛ این ظرفیت شگرف، اگر به  درستی شناسایی و هدایت 
شود، نه تنها به حل مسائل اساسی کمک خواهد کرد بلکه نسلی امیدوار، خلاق و تحول گرا 
پرورش خواهد داد. در این میان، دانشجو نه  تنها یک فراگیرنده، بلکه مهره کلیدی این فرآیند 
است. نیرویی پرشور که مرزهای دانش را می شکند، ناشناخته ها را کشف می کند و آینده را 
روشن تر می سازد. وی در پیام خود تصریح کرد: ۱۶ آذر، روز دانشجو یادمانی از ایستادگی و 
آزاداندیشی این قشر پیشرو است. گرامیداشت این روز، یادآور نقش بی بدیل دانشجویان در 
مسیر اعتلای ایران است. دانشجو متضمن آینده کشور است و این وظیفه ماست که صحنه را 
برای این نقش آفرینی در ترسیم فردا مهیا کنیم تا با در هم آمیختن شور جوانی و عطش دانستن 

و کشف ناشناخته ها، شاهد پیشرفت و تعالی کشور با حرکت در مرزهای علم و دانش باشیم.

جستجویگوگلدرسال۲۰۲۵عمیقاتغییرخواهدکرد
ساندار پیچای)Sundar Pichai(، مدیرعامل گوگل می گوید که موتور جستجوی این 
شرکت در سال ۲۰۲۵ »عمیقا تغییر خواهد کرد«. به گزارش ایسنا، پیچای در این مورد 
توضیح داد: فکر می کنم در اوایل سال ۲۰۲۵، از کارهای جدیدتری که »جستجو« می تواند 

در مقایسه با امروز انجام دهد، شگفت زده خواهید شد.
به نقل از ورج، پیچای همچنین به اظهار نظر ساتیا نادلا)Satya Nadella(، مدیر عامل 
مایکروسافت در اوایل سال جاری، پاسخ داد که در آن گفته بود که گوگل باید »برنده پیش 

فرض« در مسابقه هوش مصنوعی می بود.
پیچای گفت: من دوست دارم مدل های خود مایکروسافت و مدل های ما را با هم مقایسه 
کنم. او اضافه کرد که مایکروســافت از مدل های شــخص دیگری استفاده می کند و به 

مشارکت این شرکت با اپُن ای آی اشاره کرد.
پیچای می گوید: وقتی به آنچه در پیش است نگاه می کنم، ما در مراحل اولیه یک تغییر 
عمیق هستیم. فکر می کنم نوآوری زیادی در پیش است. ما متعهد هستیم که در این زمینه 

در سطح بهترین فناوری های روز باشیم و فکر می کنم که هستیم.
گوگل امسال بازسازی بزرگ هوش مصنوعی خود را در موتور جستجوگر آغاز کرد که شامل 
اضافه کردن خلاصه های جستجوی هوش مصنوعی و به روزرسانی برنامه لنز است که به 
شما امکان می دهد از روی یک ویدیو در وب جستجو انجام دهید. این شرکت همچنین در 
 )Gemini(حال آماده سازی برای راه اندازی یک به روز رسانی بزرگ برای مدل جمینای
خود است زیرا قصد دارد با مایکروسافت، اپُن ای آی و موتور جستجوی هوش مصنوعی 

پرپلکسیتی)Perplexity( رقابت کند.

اخبار

معــاون توســعه اقتصــاد 
دانش بنیــان معاونت علمی با 
اشاره به کاهش ۵۰ درصدی 
مصــرف آب کشــاورزی بــا 
استفاده از فناوری های جدید، 
گفت: معاونت علمی، ســرمایه گذاری در بخش تجهیز 
فناورانه بخش کشاورزی را متعهد می شود و بازارسازی 
برای دانش بنیان های این حوزه با همت و همکاری وزارت 

جهاد کشاورزی محقق خواهد شد.
به گزارش ایرنا، رضا بخشــی آنی در نشست چالش ها 
و ظرفیت های زیســت بوم دانش بنیان غذا و کشاورزی 
ضمن تقدیر از فعالان اندیشکده موثر اقتصاد مقاومتی 
که بیش از یک دهه سازوکار موضوعات مهم و گلوگاهی 
کشــور را محور قرار داده و شــبکه ای از متخصصان را 
برای رفع این گلوگاه ها شناسایی و برای این مهم پروژه 
سیاســتی تعریف کرده اند گفت: تــلاش ما در معاونت 
علمی بر این است که همکاری لازم را رفع این گلوگاه ها 

را شاهد باشیم.
وی در این نشست با حضور جمعی از اساتید دانشگاه و 
موسسات تحقیقاتی و بخش خصوصی حوزه کشاورزی 
افزود: مزیت معاونت علمی، زیست بوم بزرگ و خصوصی 

توانمند آن اســت و شــرکت های دانش بنیان بازوی 
توانمندی برای رفع مسائل کشور هستند. این شرکت ها 

می توانند بخش مهمی از این چالش ها را رفع کنند.
بخشــی آنی با بیان اینکــه حجم خریــد محصول از 
شــرکت های دانش بنیان در وزارت نفت، سه برابر شده 
است، گفت: وزارت نفت همواره به خرید خارجی معروف 
بوده و رسیدن به این آمار دستاورد مهمی است و نشان 
می دهد دانش بنیان های داخلی مــی توانند نیاز ما در 
بخش میادین نفتی و پالایشــگاهی را با هزینه کمتر و 
به طور میانگین با یک ســوم قیمت نمونه های مشابه 

خارجی رفع کنند.
وی افزود: این اتفاق باید به بخش کشاورزی ما هم تسری 
پیدا کند چرا که سلامت جامعه در گرو سلامت بخش غذا 
و کشاورزی است و ما با این دغدغه آزمایشگاه تحقیقات 
غذایی را در دانشگاه شهید بهشــتی را ایجاد کردیم تا 

وضعیت سلامت مواد غذایی را تست کنیم.
به گفته بخشی آنی، شرکت های دانش بنیان در بخش 
بذر، کود و بهبود فرآیند تولید در بخش کشاورزی موفق 
بوده اند، با این حال سهم شرکت های دانش بنیان فعال 
در بخش کشــاورزی آن چنان که باید پر رنگ نیست و 
باید سرریز بیشتری از شرکت های دانش بنیان در حوزه 
صنعت غذا و کشاورزی داشته باشیم و سهم فناوری در 

ارزش افزوده زنجیره کشاورزی بیشتر شود.
به نقل از معاونت علمــی، وی با بیان اینکه اگر ســال 

۱۳۹۴ را به عنوان ســال پایــه در نظــر بگیریم، ۸.۹ 
میلیــارد دلار واردات و ۵.۵ میلیــارد دلار صادرات در 
بخش کشاورزی داشــته ایم، افزود: تراز منفی تجاری 
ما در این حــوزه ۳.۵ میلیارد دلار بوده اســت. این در 
حالی است که تراز منفی تجاری ما در سال ۱۴۰۲، ۱۱ 
میلیارد دلار است و حجم واردات ما در بخش کشاورزی 
 به ۱۷ میلیــارد دلار و صادرات ما بــه ۶.۲ میلیارد دلار

 رسیده است.
به گفته این مقــام معاونت علمی، این تــراز منفی ۱۱ 

میلیارد دلاری در حوزه محصولات کشــاورزی هم بار 
ارزی سنگینی برای کشور دارد و هم ارزآوری ما را کاهش 
داده است. در حالیکه ما مزیت های اقلیمی بهینه ای در 

بخش کشاورزی داریم.
معاون توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی ادامه 
داد: در بحث مصرف آب ما شــرکت هــای دانش بنیان 
فعالی داریم و مــی توانیم ۵۰ درصد مصــرف آب را با 
استفاده از فناوری های جدید کاهش دهیم و این موضوع 

در دیگر کشورها هم انجام شده است.

باهمکاریوزارتجهادمحققمیشود

بازارسازی برای محصولات دانش بنیان کشاورزی 
News kasbokar@gmail.com

همکاری جدیدی که بین شــرکت های »اوپن ای آی« 
و »اندوریل اینداستریز« شــکل گرفته است، بر ابداع 
هوش مصنوعــی نظامی برای آمریــکا تمرکز دارد. به 
گزارش ایسنا، شــرکت »اوپن ای آی«)OpenAI( با 
 Anduril(»استارت آپ دفاعی »اندوریل اینداستریز
Industries( مشــارکت کرده اســت تا یک هوش 

مصنوعی جدید را برای »پنتاگون« ابداع کند.
به نقل از انگجت، این شــرکت ها گفتند که مدل های 
 »OpenAI o۱« ۴« وo-GPT« اوپن ای آی از جمله
را با سیســتم ها و نرم افزار اندوریل ترکیب می کنند تا 
دفاع ارتش آمریکا را در برابــر حملات هوایی پهپادها 

بهبود ببخشند.
این مشــارکت کمتر از یک ســال پــس از آن صورت 
گرفته اســت که اوپــن ای آی موضع خــود را درباره 
اســتفاده از مدل های هوش مصنوعی بــرای اهداف 
نظامی ملایم تر کرد. اگرچه سیاســت های ســازنده 

»چت جی پی تی«)ChatGPT( هنوز مدل هایش را از 
توسعه یا استفاده از سلاح منع می کند، اما این شرکت 
در ماه ژانویه یک خط را حذف کــرد که صراحتا ادغام 
فناوری آن را در استفاده نظامی و جنگی ممنوع اعلام 

کرده بود.
 )DARPA(»این شرکت در آن زمان گفت که با »دارپا
روی فناوری هــای امنیــت ســایبری کار می کنــد. 
اوپن ای آی در ماه اکتبر یک افسر امنیتی سابق شرکت 
 Palantir(»نرم افزار آمریکایی »پالانتیــر تکنولوژیز
Technologies( را استخدام کرد و ظاهرا محصولات 
خود را به ارتش و ســازمان امنیت ملی آمریکا عرضه 

می کرد.
یکی از سخن گویان اوپن ای آی در مصاحبه با واشنگتن 
پســت گفت که این قرارداد با قوانین شرکت مطابقت 

دارد، زیرا بر سیستم هایی متمرکز اســت که در برابر 
تهدیدات هوایی بدون خلبان دفاع می کنند و سایر موارد 

را پوشش نمی دهد.
به گفته واشنگتن پســت، هدف مشارکت اوپن ای آی 
و اندوریل بهبود فناوری شرکت دوم برای شناسایی و 
سرنگونی پهپادهایی است که ارتش آمریکا و متحدانش 
را تهدید می کنند. پنتاگــون در حال حاضر هواپیمای 
رهگیر پهپاد اندوریل را برای کمک به مقابله با افزایش 
پهپادهای کوچک در میدان های جنگ خریداری کرده 
است. این استارت آپ برج های نگهبانی، پارازیت های 
ارتباطی، پهپادهای نظامی و یک زیردریایی خودران را 

در کنار پروژه های دیگر می فروشد.
این شرکت ها همکاری خود را راهی برای دفاع از پرسنل 
نظامی آمریــکا و مقابله با هوش مصنوعی پیشــرفته 

 Brian(»چیــن در نظر گرفتنــد. »برایان شــیمپف
Schimpf(، مدیرعامل اندوریــل گفت: همکاری ما 
با اوپن ای آی بــه ما امکان می دهد کــه از تخصص آن 
در ســطح جهانی هوش مصنوعی برای رســیدگی به 
 شکاف های فوری قابلیت دفاع هوایی در سراسر جهان

 استفاده کنیم.
»ســم آلتمــن«)Sam Altman(، مدیرعامــل 
اوپن ای آی گفت: اوپن ای آی هوش مصنوعی می سازد 
تا بیشــترین بهره را به مردم برســاند و از تلاش های 
تحت هدایت آمریکا برای اطمینان از حفظ ارزش های 
دموکراتیک این فناوری حمایت می کند. همکاری ما با 
اندوریل کمک خواهد کرد تا اطمینان حاصل شود که 
فناوری اوپن ای آی از پرسنل نظامی آمریکا محافظت 
می کند و جامعه امنیت ملی را برای درک این فناوری 
یاری می دهد تا مسئولانه آن را بگیرند و شهروندان خود 

را ایمن نگه دارند.

به اعتقاد دانشمندان جهان آموزش برنامه نویسی در کودکان 
موجب تقویت ۱۲ مهارت قرن بیست ویکم آنها می شود و در 
این راستا یکی از شرکت های مستقر در برج فناوری امیرکبیر 
دوره های آموزشی نوآورانه ای را برای آموزش برنامه نویسی، 
رباتیک و اینترنت اشیاء برای ســنین تا ۱۷ سال ارائه کرده 
است. میلاد احتیاط، مدیرعامل این شرکت فناور در گفت وگو با 
ایسنا، با بیان اینکه گروه ما در چندین زمینه فعال است، گفت: 
بخشی از فعالیت ما پلتفرم آموزشی برنامه نویسی، رباتیک، 
هوش مصنوعی و اینترنت اشیاء برای کودکان است. بخش 

دیگر فعالیت ما مربوط به تولید پکیج های رباتیک می شود.
وی با بیان اینکه خروجی برنامه آموزشــی، تولید یکســری 
انیمیشن، سایت، بازی و نرم افزارهای موبایلی از سوی کودکان 
است، اظهار کرد: کلیه صاحب نظران در دنیا معتقد هستند که 
همه کودکان در قبل از سنین پیش از دبستان لازم است که 
برنامه نویسی را فرابگیرند. احتیاط، تقویت مهارت های قرن 
بیست و یکمی کودکان را از دلایل فراگیری برنامه نویسی برای 
کودکان عنوان کرد و ادامه داد: مهارت های قرن بیست و یکم 
شامل ۱۲ مهارت می شود که حل مساله، رهبری، ابتکار عمل، 
سواد فناوری، ارتباط مؤثر، همکاری، سواد رسانه ای، بهره وری، 
سواد اطلاعاتی و خلاقیت بخشی از این مهارت ها محسوب 

می شوند. وی افزود: دانشمندان در دنیا به این نتیجه رسیده اند 
که هر فرد برای رسیدن به موفقیت  در قرن بیست و یکم باید 
این ۱۲ مهارت را فرابگیرد، در غیر این صورت موفق نخواهد شد 

و این موضوع ربطی به سطح تحصیلات و سرمایه آنها ندارد.
مدیرعامل این شرکت فناور با تاکید بر اینکه این ۱۲ مهارت 
قرن بیست و یکم شاه کلید موفقیت افراد در قرن بیست و یکم 
به شمار می رود، گفت: این محققان با بررسی اثرات هر  یک از 
این مهارت ها به این نتیجه رسیده اند که برنامه نویسی مهارتی 
اســت که اگر به کودکان آموزش داده شــود، ۱۲ مهارت را 
تقویت خواهد کرد. احتیاط اضافه کرد: امروزه در همه خانه ها 
ابزارهای دیجیتال مانند موبایل و تبلت وجود دارد و نهایت 
کاری که کودکان با این ابزارها می کنند، ســرگرم شدن در 
فضای مجازی است که در برخی از کشورها سختگیری هایی 
برای حضور کودکان در فضای مجازی اعمال می شــود. در 
کشور ما کودکان در اینستاگرام حضور دارند، ولی در دنیا این 

شبکه مجازی +۱۳ تلقی می شود.
وی افزود: پژوهشگران به این نتیجه رسیده اند که وقتی کودک 
با برنامه نویسی آشنا می شود، از این ابزار استفاده مفید می کند 

و به جای آنکه با موبایل بازی کند، خودش بازی می سازد و به 
جای گشتن در شبکه های اجتماعی، قادر به طراحی سایت 
خواهد بود. مدیرعامل این شرکت فناور با اشاره به برنامه های 
آموزشی این شرکت برای آموزش برنامه نویسی به کودکان، 
خاطر نشان کرد: ما دانش آموختگانی داریم که با فراگرفتن 
مهارت برنامه نویسی، در سن ۱۲ سالگی کارآفرینی می کنند. 
این کودکان برای فعالیت والدین خود، سایت طراحی کرده اند. 
وی ادامه داد: ما موردهایی داشتیم که کودکان در سطح اول 
یادگیری که ساختن انیمیشن و بازی را یاد می گیرند، فیلم و 

انیمیشن درباره دروس خود می سازند.
احتیاط، اســتفاده بهینه از موبایل و تبلت را دومین دلیل 
آموزش برنامه نویسی به کودکان نام برد و خاطر نشان کرد: با 
استفاده از این روش کودکان با مفاهیم کارآفرینی، خلق ارزش 
افزوده آشنا می شوند و در نهایت خودباوری و اعتماد به نفس 

آنها افزایش خواهد یافت.
احتیاط با اشاره به جزئیات پلتفرم آموزشی این شرکت، افزود: 
تاکنون ۱۳ هزار و ۴۰۰ نفر دانش پژوه در دوره های آموزشی 
ما شرکت  کرده اند که تعداد هزار نفر آنها حضوری هستند و 

۱۲ هزار دانش پژوه ما به صورت آنلاین در دوره های آموزشی 
ما شرکت می کنند. دانش پژوهان ما از سراسر دنیا هستند، 
یعنی مشارکت کنندگان ما از فارسی زبانان ساکن کشورهای 
اروپایی، کشورهای حاشــیه خلیج فارس، امریکا و استرالیا 
تا شاگردانی از دورافتاده ترین روســتاهای کشور را شامل 
می شــوند. وی افزود: جذابیت این دوره ها در این است که 
در آموزش های آنلاین ما شاگردی از ایران در کنار شاگردی 
ســاکن اروپا حضور دارند و از آموزش یکســان و استاندارد 
برخوردار می شوند. احتیاط اضافه کرد: هر شاگردی که در 
دوره های غیر حضوری ما حاضر می شود، در سایت آموزشی 
ما دارای یک طرح کاربری است که هفته ای یک بار قفل یک 
جلسه به صورت هوشمند برای آنها باز می شود و از این طریق 
فرد می تواند فیلم های آموزشی را مشاهده کند و در کلاس 
آنلاین می تواند اشکالات خود را رفع کند، ضمن آنکه از طریق 

تلگرام و روبیکا، پشتیبانی از آنها صورت می گیرد.
مدیرعامل این شرکت فناور، برگزاری آزمون آنلاین را بخش 
دیگر پلتفرم آموزشی این شرکت ذکر کرد و یادآور شد: تمرکز 
این آموزش ها بر روی رباتیک، برنامه نویسی و هوش مصنوعی، 
اینترنت اشیاء و یادگیری ماشین است که برای کودکان ۵ تا 

۱۷ سال ارائه می شود.

به اعتقاد دانشــمندان جهان آموزش برنامه نویسی در 
کودکان موجب تقویت ۱۲ مهارت قرن بیســت ویکم 
آنها می شود و در این راستا یکی از شرکت های مستقر 
در برج فناوری امیرکبیر دوره های آموزشی نوآورانه ای 
را برای آموزش برنامه نویسی، رباتیک و اینترنت اشیاء 

برای سنین تا ۱۷ سال ارائه کرده است.
میلاد احتیاط، مدیرعامل این شرکت فناور در گفت وگو 
با ایســنا، با بیان اینکه گروه ما در چندین زمینه فعال 
اســت، گفت: بخشــی از فعالیت ما پلتفرم آموزشــی 
برنامه نویسی، رباتیک، هوش مصنوعی و اینترنت اشیاء 
برای کودکان اســت. بخش دیگر فعالیت ما مربوط به 

تولید پکیج های رباتیک می شود.
وی با بیان اینکه خروجی برنامه آموزشی، تولید یکسری 
انیمیشن، سایت، بازی و نرم افزارهای موبایلی از سوی 
کودکان اســت، اظهار کرد: کلیه صاحب نظران در دنیا 
معتقد هستند که همه کودکان در قبل از سنین پیش از 

دبستان لازم است که برنامه نویسی را فرابگیرند.
احتیــاط، تقویــت مهارت های قرن بیســت و یکمی 
کودکان را از دلایل فراگیری برنامه نویسی برای کودکان 
عنوان کرد و ادامه داد: مهارت های قرن بیســت و یکم 
شــامل ۱۲ مهارت می شود که حل مســاله، رهبری، 
ابتکار عمل، سواد فناوری، ارتباط مؤثر، همکاری، سواد 
رسانه ای، بهره وری، سواد اطلاعاتی و خلاقیت بخشی از 

این مهارت ها محسوب می شوند.

وی افزود: دانشــمندان در دنیا به این نتیجه رسیده اند 
که هر فرد برای رسیدن به موفقیت  در قرن بیست و یکم 
باید این ۱۲ مهارت را فرابگیرد، در غیر این صورت موفق 
نخواهد شد و این موضوع ربطی به سطح تحصیلات و 

سرمایه آنها ندارد.
مدیرعامل این شــرکت فناور با تاکید بر اینکه این ۱۲ 
مهارت قرن بیست و یکم شــاه کلید موفقیت افراد در 
قرن بیست و یکم به شمار می رود، گفت: این محققان 
با بررســی اثرات هر  یک از این مهارت ها به این نتیجه 
رســیده اند که برنامه نویسی مهارتی اســت که اگر به 
کودکان آموزش داده شود، ۱۲ مهارت را تقویت خواهد 
کرد. احتیاط اضافه کرد: امروزه در همه خانه ها ابزارهای 
دیجیتال ماننــد موبایل و تبلت وجــود دارد و نهایت 
کاری کــه کودکان با ایــن ابزارها می کنند، ســرگرم 
شدن در فضای مجازی اســت که در برخی از کشورها 
سختگیری هایی برای حضور کودکان در فضای مجازی 
اعمال می شــود. در کشــور ما کودکان در اینستاگرام 
حضور دارند، ولی در دنیا این شبکه مجازی +۱۳ تلقی 

می شود.
وی افزود: پژوهشگران به این نتیجه رسیده اند که وقتی 
کودک با برنامه نویسی آشنا می شود، از این ابزار استفاده 
مفید می کند و به جای آنکه با موبایل بازی کند، خودش 
بازی می سازد و به جای گشتن در شبکه های اجتماعی، 

قادر به طراحی سایت خواهد بود.

مدیرعامل این شــرکت فناور با اشــاره به برنامه های 
آموزشــی این شــرکت برای آموزش برنامه نویسی به 
کودکان، خاطر نشان کرد: ما دانش آموختگانی داریم 
که با فراگرفتن مهارت برنامه نویسی، در سن ۱۲ سالگی 
کارآفرینی می کنند. این کودکان برای فعالیت والدین 

خود، سایت طراحی کرده اند.
وی ادامه داد: ما موردهایی داشــتیم کــه کودکان در 
سطح اول یادگیری که ساختن انیمیشن و بازی را یاد 
می گیرند، فیلم و انیمیشن درباره دروس خود می سازند.

احتیاط، اســتفاده بهینه از موبایــل و تبلت را دومین 
دلیل آموزش برنامه نویسی به کودکان نام برد و خاطر 
نشان کرد: با اســتفاده از این روش کودکان با مفاهیم 
کارآفرینی، خلق ارزش افزوده آشنا می شوند و در نهایت 

خودباوری و اعتماد به نفس آنها افزایش خواهد یافت.
احتیاط با اشاره به جزئیات پلتفرم آموزشی این شرکت، 
افزود: تاکنون ۱۳ هزار و ۴۰۰ نفر دانش پژوه در دوره های 
آموزشــی ما شــرکت  کرده اند که تعداد هزار نفر آنها 
حضوری هســتند و ۱۲ هزار دانش پــژوه ما به صورت 
آنلاین در دوره های آموزشــی ما شــرکت می کنند. 
دانش پژوهان ما از سراسر دنیا هستند، یعنی مشارکت 
کنندگان ما از فارسی زبانان ساکن کشورهای اروپایی، 
کشــورهای حاشــیه خلیج فارس، امریکا و استرالیا تا 
شاگردانی از دورافتاده ترین روستاهای کشور را شامل 
می شــوند. وی افزود: جذابیت این دوره ها در این است 

که در آموزش های آنلاین ما شاگردی از ایران در کنار 
شاگردی ساکن اروپا حضور دارند و از آموزش یکسان و 

استاندارد برخوردار می شوند.
احتیاط اضافه کرد: هر شــاگردی که در دوره های غیر 
حضوری ما حاضر می شود، در سایت آموزشی ما دارای 
یک طرح کاربری اســت که هفته ای یک بار قفل یک 
جلسه به صورت هوشمند برای آنها باز می شود و از این 
طریق فرد می تواند فیلم های آموزشی را مشاهده کند 
و در کلاس آنلاین می تواند اشکالات خود را رفع کند، 
ضمن آنکه از طریق تلگرام و روبیکا، پشــتیبانی از آنها 

صورت می گیرد.
مدیرعامل این شرکت فناور، برگزاری آزمون آنلاین را 
بخش دیگر پلتفرم آموزشی این شرکت ذکر کرد و یادآور 
شد: تمرکز این آموزش ها بر روی رباتیک، برنامه نویسی 
و هوش مصنوعی، اینترنت اشــیاء و یادگیری ماشین 

است که برای کودکان ۵ تا ۱۷ سال ارائه می شود.
وی از طراحی پکیج هایی برای آموزش رباتیک در این 
شرکت خبر داد و افزود: کلیه محصولات ما این ویژگی 
را دارند که آموزش های آنها در داخل پکیج قرار دارد، 
چون عدالت آموزشــی و ارائه آموزش های استاندارد، 
رویکرد ما در ارائه خدمات است. احتیاط با بیان اینکه 
فیلم های آموزشی این پکیج ها در سایت بارگذاری شده 
است، گفت: پکیج حرفه ای رباتیک ما با استقبال خوبی 

مواجه شده است.
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سبکزندگي

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و 
صادركنندگان صنايع نســاجي با بيان 
اينكه با برگــزاري دومين نمايشــگاه 
تخصصي پوشاك ايران قصد داريم تابوي 
بي كيفيتــي كالاي ايراني را بشــكنيم، 
گفت: بايد از هنر و توليد ايراني حمايت شــود و مردم با اعتماد به 
توليدكنندگان داخلي از كالاهاي ايراني داراي شناسنامه و استاندارد 

استفاده كنند. 
مهدي يكتا با اعــام اينكه اعمال تعرفه ترجيحــي براي واردات 
محصولات نساجي ترك به ايران به ضرر توليد داخل است، گفت: 
درصورت حمايت از صنعت نساجي امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
مهدي يكتا در يك نشست خبري با انتقاد از انعقاد قرارداد اعمال 
تعرفه ترجيحي براي واردات محصولات نســاجي تركيه به ايران، 
اظهار داشت: صنعت پوشاك ايران طي سال هاي اخير رشد مناسبي 
نداشته و حجم واردات و قاچاق به كشــور بالا بوده است، عاوه بر 
اين، ركود پس از افزايش نرخ ارز نيز اوضاع را بدتر از قبل كرده است. 
وي تصريح كرد: تعرفه واردات پوشــاك به كشور 100 درصد بود 
كه با توجه به قرار گرفتن پوشاك در گروه دهم كالايي، اين تعرفه 
به 200 درصد رســيد و حال نيز با اعمال 40 درصد تخفيف بابت 
تعرفه ترجيحي، تعرفه اعمالي براي واردات محصولات نساجي 120 

درصد خواهد بود. 
 يكتا بــا بيــان اينكه بــازار پوشــاك ايــران يــك بــازار 7 تا 
8 ميليارد دلاري است، افزود: 80 درصد نياز بازار از طريق واردات 
تامين مي شود و يك بازار 5 ميليارد دلاري به واردات اختصاص دارد. 
وي با بيان اينكه تعرفه ترجيحي شامل واردات ماشين آلات نساجي 
نمي شود، گفت: اين تعرفه شامل واردات نخ فرش، پارچه، پوشاك 

و فرش ماشيني است. 
به گفته دبير اتحاديه توليدكنندگان محصولات نساجي، طي 2 سال 
اخير ظرفيت توليد كارخانه هاي نساجي و پوشاك كشور به نصف 
رســيده و اعمال تعرفه ترجيحي واردات نيز اين ظرفيت را بازهم 

كاهش خواهد داد. 
وي با اشاره به بالا بودن هزينه توليد در ايران، گفت: توليدات ايراني 
در محصولات باكيفيت متوســط به بالا به راحتــي قابل رقابت با 
محصولات خارجي است اما اين رقابت در زمينه توليدات با كيفيت 
متوسط به پايين، بســيار سخت اســت زيرا حجم زيادي كالاي 

استوك و درجه دوم از تركيه و چين به ايران وارد مي شود. 
وي توضيح داد: حدود 60 تا 70 درصد پوشاك خارجي از چين و 
30 تا 40 درصد نيز از تركيه به كشور وارد مي شود و توليد كنندگان 
خارجي از مشــوق هاي قابل توجهي براي صادرات محصول خود 

برخوردار هستند. 
يكتا در پاسخ به اين سوال كه با توجه به كاهش قيمت نفت و لزوم 
افزايش صــادرات غيرنفتي و براي جلوگيري از خــروج ارز در اثر 
اعمال تعرفه ترجيحي واردات پوشــاك، چه اقدامي براي افزايش 
صادرات مي توان انجــام داد، گفت: در حال حاضر با مشــكل بالا 
بودن حجم قاچاق محصولات نســاجي به كشور روبه رو هستيم و 
درواقع توليد كننده داخلي براي صادرات ابتدا بايد با رقباي خارجي 

خود رقابت كند. از طرفي هر چقدر تامين نياز بازار داخل از طريق 
توليدات ايراني افزايش يابد، از خروج ارز جلوگيري خواهد شد. 

وي ادامه داد: براي بهبــود صادرات بايد روابط سياســي ايران با 
كشورهاي ديگر بهبود يابد و حمايت هايي مانند جوايز صادراتي از 

طرف دولت به توليد كنندگان اعطا شود. 
وي افزود: در حال حاضر توليد كنندگان ترك از ماليات 18 درصدي 
معاف هستند و ضمن برخورداري از جوايز صادراتي، با مشكل نقل 
و انتقال پول به كشورهاي ديگر نيز روبه رو نيستند و به همين دليل 
صادرات نساجي و پوشاك تركيه به 25 ميليارد دلار رسيده است. 

دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و صادركننــدگان صنايــع 
نســاجي تصريح كرد: در ايــران در بهترين شــرايط در ســال 

88 ميــزان صادرات پوشــاك كشــور بــه 250 ميليــون دلار 
 رســيد اما در حــال حاضر ايــن رقم 30 تــا 35 ميليــون دلار

 است. 
وي ادامه داد: كل صادرات صنعت نساجي نيز در سال 88 معادل 
775 ميليون دلار بود امــا پس از ايجاد برخــي محدوديت هاي 

بين المللي، اين عدد كاهش پيدا كرد. 
به گفته يكتا، با توجه به ظرفيت نصب شــده در صنعت نســاجي 
درصورت حمايت از اين صنعت امكان صادرات 3 ميليارد دلاري 

فراهم خواهد شد. 
وي در ادامه با اشاره به برگزاري دومين نمايشگاه تخصصي پوشاك 
ايران در 12 تا 15 بهمن ماه، گفت: اين نمايشگاه در فضاي 3 هزار 

مترمربعي و با حضور بيش از 50 توليد كننده پوشاك داخلي برگزار 
مي شود. 

يكتا ادامه داد: همزمان با اين نمايشگاه، نمايشگاه پوشاك تركيه 
نيز در ايران برگزار مي شــود كه براي برگزاري آن تبليغات زيادي 
صورت گرفته و وزارت صنعت نيز از برگزاري اين نمايشگاه حمايت 

كرده است. 
وي با بيــان اينكــه بيــش از 70 درصد بــازار پوشــاك ايران 
بــه محصــولات وارداتــي اختصــاص دارد، گفت: عمــده اين 
كالاها به صــورت قاچــاق بــه كشــور وارد مي شــوند و بيش 
 از 50 درصــد آنها بــه چين و بعــد از آن نيــز به تركيــه تعلق

 دارند. 

ضرر توليد كنندگان داخلي از تعرفه ترجيحي واردات محصولات نساجي ترك

تابويبيكيفيتيكالايايرانيشكستهميشود

در حالي كه معدن فيروزه نيشــابور 
بزرگ ترين معدن فيروزه جهان است، 
سنگ هاي درخشــان اين معدن به 
نــام و كام ترك ها در جهــان تجارت 
مي شود. همچنين به دليل نبود علم، 
هنوز با فناوري قديمي و با استفاده از مواد منفجره، عمليات 
اســتخراج صورت مي گيرد كه باعث كاهش ارزش اين سنگ 

گران بها مي شود. 
در حال حاضــر 4 ميليارد تــن ذخيره ســنگ هاي تزئيني 
در ايــران وجود دارد كه ســالانه بيــش از 13/5ميليون تن 
توليد دارند. ايران بعد از هند و برزيل، ســومين توليد كننده 
ســنگ هاي تزئيني قلمداد مي شود و ســابقه درخشاني در 
اين حوزه به ويژه فيروزه نيشــابور دارد، ســنگ هاي تزئيني 
در تمام استان هاي ايران از جمله آذربايجان شرقي، اصفهان، 
آذربايجان غربي، خراســان جنوبي و رضوي، فارس، مركزي، 
همدان، سيســتان و بلوچســتان و زنجان يافت مي شود. با 
اين وجود تجارت فيروزه ايراني از قديم الايام در تركيه انجام 
مي شــد و از همان زمان تاكنون نام »توركيوس« را در جهان 
كسب كرده است. در همين راستا بهروز برنا، معاون اكتشاف 
سازمان زمين شناسي و اكتشــافات معدني به ايسنا گفت: 6 
ذخيره ســنگ هاي قيمتي و نيمه قيمتي در ايران وجود دارد 
 كه مهم ترين معدن سنگ هاي قيمتي ايران مربوط به فيروزه

 نيشابور است. 
وي با بيــان اينكه ايــران در زمينــه  ســنگ هاي قيمتي و 
نيمه قيمتي به رتبه اي در جهان دست نيافته است، اظهار كرد: 
كشف فيروزه توسط كشــور هاي ايران و مصر بوده و با وجود 
اينكه ايران يكي از مهم ترين كاشــفان فيــروزه بوده، اكنون 

فيروزه ايراني به نام تركيه رقم خورده است. 

  ارزش افزوده ۱۳۰۰ برابري 
درحالي كه بزرگ ترين معدن فيــروزه جهان به جهت فقدان 
علم هنوز با تكنولوژي قديمي و با استفاده از مواد منفجره به 
استخراج مشغول بوده و از اين رهگذر صدمات جبران ناپذيري 
را به معدن وارد مي آورد، در كشورهايي همچون آمريكا و هند 
كه معادن آنها از لحاظ كيفيت در مقابل فيروزه نيشابور حرفي 
براي گفتن ندارد، اســتخراج با روش هاي علمي باعث شــده 
تا هر روزه شــاهد ارزش افزوده در محصولات استخراج شده 
آنها باشيم. اســتفاده از انفجار براي استخراج فيروزه نيشابور 
باعث وارد آمدن آســيب به رگه هاي فيروزه و شكسته شدن 
و كوچك تر شدن ســنگ هاي فيروزه اي به دست آمده شده 
است، به گونه اي كه استخراج سنتي فيروزه موجبات كاهش 
شــديد قيمت اين محصول با ارزش را فراهم آورده اســت. 
آمريكا توانسته اســت با اســتفاده از تكنولوژي پيشرفته در 
اســتخراج فيروزه و بازاريابي مناسب، ســنگ فيروزه معادن 
آريزونا را كه از نظر كيفيت قابل مقايســه با ســنگ فيروزه 
نيشابور نيســت تا 30 برابر قيمت در جهان به فروش برساند 

و اين در حالي اســت كه با اســتفاده از تكنولوژي هاي نوين 
 در هنگام اســتخراج و بازاريابي مناســب، فيروزه نيشابور تا 

1300 برابر قيمت سنگ خام ارزش گذاري خواهد شد. 

  مصرف ۹۰ درصدي فيروزه در داخل كشور
با وجود اينكه از فيروزه نيشــابور به عنــوان بهترين فيروزه 
جهان نام برده مي شــود اما مصرف ۹0 درصدي آن در داخل 
كشور و محدود شــدن صادرات اين كالا به صورت توريستي 

موضوعي اســت كه بايد از ســوي متوليان اين بخش مورد 
توجه قرار گيرد. در ســنگ هاي خام فيروزه معمولا در 2 نوع 
اصلي، فيروزه عجمي و فيروزه شجري دسته بندي مي شوند و 
از آنجايي كه تراش فيروزه به ظرافت بالايي نياز دارد مهارت 
فيروزه تراشان نيز در مرغوبيت و در نتيجه تعيين قيمت اين 
سنگ نقش اساسي دارد. قيمت ها بســته به اندازه و كيفيت 
ســنگ متفاوت بود، به گونــه اي كه قيمت اين ســنگ ها از 
 حدود 5 هزار تومان شروع شــده و در برخي موارد به حدود 

40 ميليون تومان نيز مي رسد. 

  عوامل موثر در قيمت فيروزه
4 فاكتور در تعيين قيمت فيروزه موثر اســت كه در ابتدا بايد 
به رنگ آن اشاره كرد، به گونه اي كه شفافيت و پررنگ تر بودن 
بودن رنگ آبي فيروزه يكي از مهم ترين عوامل تعيين قيمت 
اســت. دومين فاكتور، يك دستي سنگ اســت كه اصطاحا 
در سنگ فيروزه به آن پاكي گفته مي شــود. همچنين سايز 

سنگ نيز ديگر عامل تاثيرگذار در تعيين قيمت است كه سايز 
بزرگ تر به معناي قيمت بيشتر خواهد بود. آخرين فاكتور نوع 
تراش است كه بســته به ظرافت و دقت به كار گرفته شده در 
تراش سنگ روي قيمت تاثير مستقيم دارد. البته بايد توجه 
داشت كه تمامي اين عوامل در تعيين قيمت سنگ موثر است 
اما قيمت گذاري فيروزه بر اساس اســتاندارد خاصي صورت 
نگرفته و تمام قيمت ها به صورت تجربي و با درصدي خطا از 

سوي گوهرشناس انجام مي گيرد. 

سهم اندك بازارهاي صادراتي از معادن فيروزه

تجارتفيروزهايايرانبهكامتركها
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کشاورزي

مديــركل دفتــر بهبــود كيفيــت، 
فــرآوري و توســعه بــازار آبزيــان 
ســازمان شــيلات گفــت: دربــاره 
اينكــه برخــي از مصرف كننــدگان 
محصــولات  بــالاي  قيمــت  از 
فرآوري شــده گله دارند، اضافه كرد: زماني كــه براي توليد 
محصولــي جديــد ســرمايه گذاري هايي شــود و روي اين 
محصــول اقداماتي صــورت بگيــرد، آن را محصــول داراي 
 ارزش افــزوده بالاتر مي گوينــد كه اين محصــولات قيمت 

بالاتري هم دارند. 
عيسي گلشاهي با اشاره به اينكه ما هر كيلوگرم قزل آلاي كامل 
را در بازار به قيمت ۱۳ تــا ۱۴ هزار تومان خريداري مي كنيم، 
اضافه كــرد: زمان پاك كــردن اين ماهي درصــدي از آن به 
 شكل سر، دم، استخوان و غيره دورريز مي شــود اما ما بدون 
در نظر گرفتن اين موضوع به نظرمــان مي آيد اگر اين ماهي 
فيله و به قيمت هر كيلوگرم ۱۹ هزار تومان عرضه شود خيلي 
گران است. وي افزود: در حالي كه اگر هزينه دستمزد، زماني كه 
براي پاك كردن ماهي صرف شده، دورريزهايي كه ديگر وجود 
ندارد و راحتي مصرف اين محصولات را در نظر بگيريم متوجه 
 مي شــويم كه محصولات مذكور خيلي هم مقــرون به صرفه 

هستند. 

تيلاپياسرانهمصرفآبزيانرادرايرانبالاميبرد
گلشاهي با بيان اينكه افزايش توليد محصولات فرآوري شده به 
كاهش قيمت تمام شده آنها كمك مي كند، اضافه كرد: موضوع 
بعدي در كنار تنوع محصول اين است كه بتوانيم ماهي را به عنوان 
يك محصول ذائقه پسند و اقتصادي در فرهنگ مردم جا بيندازيم. 
اگر اين اتفاق رخ دهد با توجه به اينكه سرعت رشد مصرف مان 
نسبت به ميانگين جهاني بالاتر است، به سرعت مي توانيم خود 
را به ميانگين هاي جهاني در زمينه مصرف آبزيان برسانيم. وي 
با بيان اينكه در اين راستا مي توان روي توليد محصولات داراي 
ارزش افزوده كار كــرد، ماهي ها را طعم دار كــرد و غيره، اظهار 
داشت: ايجاد تنوع گونه اي بيشتر و فراهم آوردن بستري كه مردم 
به راحتي بتوانند به انواع آبزياني كه برايشان قابل پسندتر است، 
دسترسي پيدا كنند از جمله اين موارد است. گلشاهي ادامه داد: به 
عنوان مثال ماهي تيلاپيا يكي از ماهي هايي است كه سبب شده 
سرانه مصرف آبزيان در كشور با سرعت بيشتري افزايش يابد و 

 ميزان توليد آن تا سال ۲۰۳۰ در جهان به حدود ۱۵ ميليون تن 
مي رسد.  وي با بيان اينكه كيفيت لاشــه اين ماهي به گونه اي 
است كه به راحتي مي تواند با مرغ كه خاصيت طعم پذيري بالايي 
دارد، رقابت كند، گفت: علاوه بر اين ماهي شانك كه حدودا از يك 
ماه و نيم پيش وارد بازار شــده تقريبا خصوصياتي مانند تيلاپيا 
دارد اما جزو گروه ماهيان دريايي آب شــور محسوب مي شود. 
گلشاهي، ميزان مصرف سرانه محصولات شــيلاتي در كشور 
را حدود 8/۵ كيلوگرم و نصف مقاديــر بين المللي اعلام كرد و 
 اظهار داشت: آمار بين المللي مصرف سرانه محصولات شيلاتي 
۱6/8 كيلوگرم اســت.  وی با بيان اينكه مقايســه عدد مصرف 
سرانه آبزيان در كشور با عدد ميانگين جهاني، مقياس درستي 
نيســت و براي اينكه بگوييم مردم ايران ماهي خور هســتند يا 
خير، اظهار داشت: مردم يك كشور به آن نوع پروتئين حيواني 
گرايش پيدا مي كنند كه در كشورشــان بيشتر توليد مي شود، 
به عنوان مثال ميزان مصرف ســرانه آبزيان در كشــوري مانند 
مالديو كه درآمد ســرانه بالايي ندارد، حدود ۱۲۰ كيلوگرم در 
 سال اســت چراكه ماده پروتئيني قابل دسترس در آنجا چيزي 

جز آبزي نيست. 

30درصدازپروتئينمصرفيبايدازآبزيانتامين
شود

گلشاهي با اشاره به تنوع توليد پروتئين حيواني در كشور افزود: 
در ايران گوشت قرمز و مرغ توليد مي شود، ضمن اينكه به خاطر 
ويژگي هاي اقليمي و جغرافيايي به ويژه در مناطق دور از ساحل، 
ذائقه مردم از گذشته هاي خيلي دور با دام و طيور آشناست. وي 
اضافه كرد: با تمام اين ويژگي هاي فرهنگي ما در حال حاضر 
به دنبال ترويج مصرف ماهي به عنوان غذاي ســالم در ميان 
مردم هستيم كه به اين شكل از هزينه هاي درماني و بهداشتي 
جلوگيري كنيم. گلشاهي افزود: طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهاني، اگر كشوري مي خواهد سلامت  مردمش را حفظ كند، 
بايد ۳۰ درصد از مجموع پروتئين هــاي حيواني كه مردم آن 
كشــور دريافت مي كنند به آبزيان اختصاص داشته باشد. اين 
مقام مسئول در سازمان شيلات كشور اظهار داشت: در گذشته 
فرهنگ استفاده از آبزيان چندان ميان مردم رايج نشده بود و 
اين مساله به ويژه در استان هاي غيرساحلي بيشتر مشهود بود. 
وي اضافه كرد: اقداماتي كه در اين زمينه انجام شد، فعاليت هاي 
فرهنگي كه صورت گرفت و همكاري مطلوبي كه صدا و سيما 

 با ما در اين زمينه داشــت سبب شــد تا مردم به تدريج با اين 
محصولات آشنا شوند.

 گلشــاهي با بيان اينكه حدود ۴ تا ۵ سال قبل ما بايد به مردم 
مي گفتيم ماهي اين خواص را دارد و به دليل اين خواص غذايي 
براي سلامتي مفيد اســت بنابراين آن را مصرف كنيد، گفت: 
در حال حاضــر ديگر احتياجي به گفتن نيســت و اكثر مردم 

با خواص آبزيان آشنا هســتند. اين مقام مسئول در سازمان 
شــيلات كشــور افزود: زماني كه چنين اتفاقي رخ داد ما بايد 
محصولات متنوع در اختيار مردم قــرار مي داديم، چرا كه تا 
پيش از اين مســاله، هدف گذاري ما فقط اين بــود كه توليد 
را به حدي برســانيم كه پاســخگوي نياز مردم باشد و پس از 
آن رويكردمان به ســمت كيفي تر كــردن محصولات رفت. 

گلشــاهي با بيان اينكه امروزه بسته بندي و عرضه محصولات 
شــيلاتي در فروشگاه ها نســبت به گذشــته كاملا متفاوت 
است، گفت: تنوع محصولات نســبت به قبل بسيار زياد است 
و انواع سوخاري هاي ماهي، ســوخاري هاي ميگو، ميگوهاي 
 طعم دار شــده و انواع و اقسام محصولات بســته بندي شده را 

در بازار مشاهده مي كنيم. 

مديركل دفتر بهبود كيفيت، فرآوري و توسعه بازار آبزيان سازمان شيلات

خريد فيله ماهي مقرون به صرفه است

رئيس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
فروشندگان گل، وضعيت بازار گل در 
چند ماه گذشته را راكد خواند و بيان 
كرد: وضعيت اقتصادي مردم، تقابل با 
ماه محرم و افزايش حجم ضايعات گل 

به واسطه گرماي شديد از عوامل ركود بازار است. 
سيدجلال عجايبي در گفت وگو با »كسب وكار« درباره صادرات 
گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده و مي توان ادعا كرد 
صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات گرفته از عدم كمك 

دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 
وي گفت: صادرات گل و گياه به شــكل زميني و با وانت هاي 
بدون يخچال است كه اساسا اسم اين كار را نمي توان صادرات 
گذاشت. اين كار جز خرابكاري و از بين بردن نام صادرات چيز 

ديگري ندارد. 
ســيدجلال عجايبي درباره آخرين وضعيــت پايانه صادراتي 
گل و گياه توضيــح داد: پايانه صادراتــي گل و گياه در همان 
وضعيت قبلي خود است. براي به نتيجه رســاندن اين پايانه 
تلاش مي كنيم اما دستگاه هاي اداري پاسخگو نيستند. تاكنون 
با وزارت صنعــت، معدن و تجارت و وزارت جهاد كشــاورزي 

مذاكراتي داشتيم ولي هيچ كدام جوابگوي ما نبوده اند. 
وي ادامه داد: از يك ســال ونيم گذشــته به دنبال تسهيلاتي 
هســتيم كه از طرف معاون وزير تاييد شده اما هنوز به نتيجه 

نرسيده است. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان گل اضافه كرد: 
در حال حاضر بهترين فرصت را براي صــادرات گل و گياه به 
كشورهاي عربي و آسياي ميانه داريم ولي زيرساخت ها براي 

صادرات فراهم نشده است. 
عجايبي درباره وضعيت صــادرات گل و گيــاه تصريح كرد: 
صادرات گل و گياه شرايط مطلوبي ندارد چراكه با امكانات فعلي 

كسي نمي تواند گل و گياه صادر كند. 
وي با اشــاره به مهم ترين موانع براي صادرات گل و گياه ادامه 
داد: نبودن تمركز توليد از مهم ترين مشــكلات اســت. تمام 
مراحل توليد گل و گياه از توليد، توزيع، آماده سازي و صادرات 
بايد به صورت متمركز انجام شــود اما در شــرايط فعلي هيچ 
صادركننده اي با ريســك هاي بي مورد و نوسانات قيمت كه 

به دليل دلال بازي ايجاد مي شود امكان صادرات ندارد. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه با انتقاد از حضور واسطه ها در 
صادرات گل و گياه گفت: در اين شــرايط عده اي واسطه سود 
مي برند، توليدكنندگان متضرر مي شوند و عملا صادراتي هم 

وجود ندارد. 
عجايبي درباره نحــوه انجام صادرات گل و گيــاه عنوان كرد: 
 صادرات گل و گياه ما به صورت مرز به  مرز انجام مي شــود ما 
حدود ۵۰ ميليون دلار است كه تمام اين محصولات گل و گياه 

آپارتماني و فضاي سبز هستند. 
به گفته وي صادرات گل و گياه كاملا زميني انجام مي شــود و 

هنوز صادرات هوايي به شكل درست راه اندازي نشده است. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه اضافه كرد: تمام اين موارد به 

زيرساخت ها برمي گردد ما در بخش هاي ديگر ازجمله سبزي 
و صيفي، ميوه و تره بار و خشــكبار با كمبود و ضعف در پايگاه 
صادراتي روبه رو هســتيم. رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و 
فروشندگان گل افزود: بازار گل چهار فصل بوده و بسته به وضع 

اقتصادي خانوار، ايام جشن و عزا  عرضه و تقاضا نوسان دارد. 
عجايبي در ادامه گفت: بازار گل نيازمند سرمايه گذاري است. 
اين بازار به يارانه ۳ ميليارد توماني نيــاز دارد كه اين يارانه در 
شمال كشــور و در پايانه ها بيهوده صرف مي شود. وي درباره 
برخي اظهارنظرها درباره پرداخت وام كلان از سوي وزارت جهاد 
به پايانه هاي گل و گيــاه، گفت: در اين خصوص اطلاع دقيقي 
ندارم اما بايد بگويم با توجه به اينكه از سال 8۴ مقرر شد دولت 
۳ ميليارد و 6۰۰ ميليون تومان يارانه به بازار گل و گياه تهران 
اختصاص دهد اما تاكنون اين اتفاق رخ نداده و جالب اينكه در 

سال ۹۲ حدود ۴۰ ميليارد تومان تسهيلات به بازار گل و گياه 
مازندران تخصيص داده شده است. 

وي با اشــاره به اينكه روزانه دو تا ســه ميليون شاخه گل در 
كشور توليد مي شود و 6۰ درصد آن به عنوان ضايعات دورريز 
مي شــود، ادامه داد: تهران به عنوان بزرگ ترين توليد كننده و 

مصرف كننده گل در كشور به حساب مي آيد. 
او درباره صادرات گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده 
و مي توان ادعا كرد صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات 
گرفته از عدم كمك دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 

عجايبي يادآور شــد: پايانه گل واقع در بزرگراه آزادگان است 
كه 8۰ درصد بنا ساخته شــده و قرار بود با يارانه پنج ميليارد 
توماني دولت كه به اتحاديه گل اختصاص داده شــده بود اين 

پايانه تجهيز شود. 

عجايبي در پاســخ بــه اين ســوال كــه بيشــترين حجم 
خريــد گل مربوط بــه چه نــوع گلي اســت، گفــت: تمام 
 مــردم بــا وضعيــت اقتصــادي متفــاوت به دنبــال خريد 

گل رز هستند. 
وي همچنين به ناگفته هايي از مشــكلات توليد در اين بخش 
اشاره كرد كه شايد دردودل  بســياري از توليدكنندگان گل و 
گياه در كشور باشــد. بي مهري هايي اعم از دور ريختن نيمي 
از محصــولات زيبايي كه توليد مي شــوند تا از دســت رفتن 
بازارهاي صادراتي كه مي تواند ارزآوري، اشتغال، افزايش توليد 
و بهره وري براي كشور داشته باشد. به گفته او دولت جديد كه با 
رويكردها و برنامه هايش اميد بسياري براي بهبود اوضاع به وجود 
آورده است، شايد سياست ها و حمايت هايش پاياني باشد براي 

سختي هايي كه آنان طي سال هاي گذشته متحمل شده اند. 

شوراي توليدكنندگان گل و گياه ايران نخستين تشكلي بود 
كه به عنوان بخش خصوصي به صنعــت گل و گياه ورود پيدا 
كرد و در سال ۵8 تاسيس شد. در ادامه تعاوني توليدكنندگان 
گل و گياه اســتان تهران در ســال 6۳ در كنار شــوراي ملي 
توليد كنندگان گل و گياه ايران كار خود را آغاز كرد.  در ادامه 
در سال 7۳ اتحاديه تعاوني هاي توليدكنندگان گل و گياه ايران 
متشكل از ۱۳ تعاوني به جمع تشكل هاي بخش خصوصي در 
اين صنعت پيوست و در سال 77 نيز شركت پايا گل نيز متشكل 

از تمامي اعضا و تعاوني هاي بخش خصوصي تشكيل شد. 
وي با بيان اينكه فروشــندگان مي توانند ۱۰۰ تا ۲۰۰درصد 
بيشتر از قيمت خريد خودشــان، گل ها را بفروشند، افزود: در 
حال حاضر قانون مشخصي در رابطه با قيمت گل وجود ندارد 

و بازار نابسامان است. 

 اعتراض به صادرات گل به شكل زميني و با وانت هاي بدون يخچال 

 صنعت گل و گياه نيازمند يارانه 3ميليارد ي است
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بازار شــب یلدا زیر ذره بین 
تعزیرات حکومتی البرز

مدیرکل تعزیرات حکومتی البــرز از اجرای طرح 
نظارتی ویژه شــب یلدا به منظور صیانت از حقوق 
مصرف کنندگان از امروز شنبه در این استان خبر 
داد. “ سلیمان رزاقی " در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
اظهار کرد : با توجه به آیین سنتی شب یلدا و افزایش 
تقاضا بــرای خرید اقلام مصرفی، نظــارت بر بازار 
استان البرز تا ۳۰ آذر ماه ادامه دارد. وی افزود: طرح 
نظارتی ویژه شب یلدا با هدف نظارت بر واحدهای 
عرضه کننده آجیل و خشــکبار، شیرینی، میوه، 
گوشت، مرغ و ماهی با حضور روسای شعب تعزیرات 
حکومتی، بازرســان اتاق اصناف، سازمان صنعت، 
معدن و تجارت، جهاد کشاورزی و بهداشت اجرا می 
شود.  رزاقی گفت: درصورت مشاهده هرگونه تخلف 
با متخلفان بدون اغماض برخورد قانونی می شود و 
از مردم خواست درصورت مشاهده هرگونه تخلف 
در حوزه های گرانفروشی، کم فروشی، ارائه نکردن 
فاکتور ، تقلب و درج نکردن قیمت با ورود به سامانه 

۱۳۵ شکایات خود را ثبت کنند.

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اردبیل:
صنعت نساجی اردبیل مراحل 

رشد و بالندگی را طی می کند
مدیــرکل صنعــت، معــدن و تجارت اســتان 
اردبیــل گفــت: رونــق فعالیــت بــه کارخانه 
هــای تجــارت دوخت برتر ســبلان برگشــته 
 و صنعــت نســاجی در ایــن اســتان در حــال 
پیشــرفت اســت. ایرانی روز جمعــه در بازدید 
از واحدهای مختلف، ژنراتــور و لیفتراک ها، آغاز 
بازچرخانی آب به چرخه تولید و تولیدات متنوع این 
کارخانه اظهار کرد: اقدامات بسیار خوبی از زمان 
حمایت بانک تجارت از کارخانه و تلاش های مستمر 
 تیم مدیریتی آن در حال وقوع اســت که شایسته 
قدردانی است. وی شناســایی نیاز مشتریان و به 
روز بودن محصــولات تولیدی را جــزو نیازهای 
مهم استان اردبیل در صنعت مد و لباس دانست و 
گفت: حرکت رو به جلو را در این مجموعه صنعتی و 
تولیدی بزرگ شاهد هستیم که نویدبخش آینده ای 
درخشان تر است. مدیرکل صنعت، معدن و تجارت 
استان اردبیل گفت: همگام با تولید، به روزرسانی 
ماشین آلات، نوسازی  و اجرای طرح های عمرانی 
نیز در کارخانه در حال اجراست که بیانگر دیدگاه 

آینده نگر تیم مدیریتی است.
ایرانی حفــظ نیروهای ارزشــی و متخصص در 
مجموعه را جــزو دیگر اقدامات مهــم کارخانه 
ســبلان پارچه عنوان کرد و افزود: شنیدن خبر 
بازگشــت به کار نیروهای ارزشــی تعدیل شده، 
 برای این مجموعه، خانواده های نیروها و جامعه 
مسرت بخش اســت. وی پیوند علم و صنعت در 
کارخانه ســبلان پارچه را نقطه عطفی در حوزه 
نساجی دانســت و گفت: علم در کنار تخصص و 
مهارت، پیش نیاز دســتیابی به موفقیت مستمر 
اســت. اکبر خدامی ، مدیرعامل شرکت تجارت 
دوخت برتر سبلان نیز در این بازدید گفت: انتظار 
داریم با حمایت دستگاه های اجرایی، مشکلات و 
موانع تولید و صنعت رفع شــده و توسعه پایدار و 

رونق اقتصادی بیشتر در استان محقق گردد.

۲ هزار نهال جنگلــی در تفرجگاه های 
گلستان کاشته شد

کاشت نهال در تفرجگاه جنگلی 
قرق گرگان

رییس اداره جنگل کاری، پارک ها و ذخیره گاه های 
جنگلی، منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان گفت: 
از ابتدای امسال تاکنون و در قالب طرح »کاشت 
یک میلیارد درخت«، ۲ هزار نهــال جنگلی در 

تفرج های استان کاشته شد.
نهال ها در تفرج گاه های جنگلی استان از گونه های 
جنگلی مانند بلــوط و داغداغان و در راســتای 
زنده کردن و غنی ســازی پوشش گیاهی کاشته 
می شود. وی ادامه داد: اوج کاشت گونه های جنگلی 
و مرتعی در پارک های مورد بهره برداری گلستان، 

اواخر پاییز و زمستان است.
مقسم یادآور شد: پارســال هم هشت هزار نهال 
جنگلی در تفرج گاه های جنگلی گلستان کاشته 
شــده بود. رییس اداره جنــگل کاری، پارک ها و 
ذخیره گاه های جنگلی، منابع طبیعی و آبخیزداری 
گلستان با اشاره به ۲۱ تفرج گاه جنگلی در دست 
بهره برداری با وســعت حدود هشت هزار هکتار 
در اســتان گفت: گردآوری کتابچه طرح و بستن 
قرارداد برای پارک باغو بندرگز، هزار پیچ گرگان، 
تالاب آلماگل گنبــدکاووس، خدر اولیای کلاله، 
جنگل دست کاشت فراغی کلاله، پارک آلوچه و باغ 
دوزین مینودشت، چشمه گل رامیان و چهل چای 

مینودشت در حال پیگیری است.

رئیس دانشگاه علم و صنعت 
ایران از ایجاد و ساخت سه 
دانشکده علوم دریانوردی، 
نفت، محیط زیست و علوم 
غذا در نور مازندران خبر داد.

داوود یونسیان روز شنبه در جلسه تعیین تکلیف 
ســاخت دانشــگاه علم و صنعت واحد نور که در 
فرمانداری این شهرستان افزود: علاوه بر رشته های 
مهندسی صنایع، کامپیوتر و مدیریت ساخت، سه 
دانشکده منحصر به فرد در شمال کشور در حوزه 
علوم دریانوردی، حوزه نفت، محیط زیست و علوم 
غذا در واحد نور تصویب و بودجه آن هم اختصاص 

یافت که به زودی این طرح با سرعت زیادی شروع 
به فعالیت خواهد کرد. وی با اشاره به اینکه با هیات 
رئیسه دانشگاه علم و صنعت کشور بازدید از طرح 
های در دست احداث واحد نور انجام شد، اظهارکرد: 
این طرح به دلایل مختلف حدودسه سال متوقف 
شده بود اما این دانشگاه در تلاش است تا به زودی با 
بودجه های عمومی و اختصاصی احداث این پروژه 

را در بنای ۶ هزار مترمربع شروع کند.
رئیس دانشگاه علم و صنعت ایران خاطرنشان کرد: 
از مسئولان استان می خواهیم با توجه به رتبه ممتاز 
دانشــگاه علم و صنعت که بالاترین رتبه علمی را 
در بین دانشــگاه های صنعتی کشور دریافت کرده 
است در اخذ مجوزها، اختصاص فضای جانبی  برای 
تفرجگاه دانشــجویی مجموعه و تسهیل راه های 
دسترســی، حمل و نقل عمومی مناسب حمایت 

کنند. یونسیان پیش بینی کرد: در این سه دانشکده 
و رشــته هایی که در حال حاضر وجــود دارد طی 
برنامه سه ساله بین ۷۰۰ تا ۸۰۰ دانشجو در برخی 
رشته ها در مقطع کارشناســی )نفت، جنگلداری، 
مهندسی نرم افزار( کارشناســی ارشد )مدیریت 
ساخت، محیط زیست( و در بازه زمانی بلند مدت 
پنج ساله در دو رشته دکتری کامپیوتر و مهندسی 

صنایع را در این واحد جذب کند.
دانشــگاه علم و صنعت ایران از اولین دانشگاه های 
صنعتی-دولتی ایران است که نسخه اولیهٔ آن، در سال 
۱۳۰۸، با مساحت ۴۲ هکتار )۴۲۰ هزار مترمربع(، 
در موقعیت شمال شرق تهران بنا شد. پردیس اصلی 
دانشگاه علم و صنعت در شهر تهران و شعبه های آن در 
نور، بهشهر، دماوند و شهرضا قرار دارند. در سال ۲۰۱۵ 
میلادی این دانشگاه به همراه دانشگاه صنعتی شریف 

۲ دانشگاه ایرانی حاضر در جمع ۶۰ دانشگاه برتر آسیا 
بودند. رتبه بندی QS در سال ۲۰۱۶، دانشگاه علم و 

صنعت ایران را به عنوان دومین دانشــگاه برتر ایران 
معرفی کرده است.

رئیس دانشگاه علم و صنعت ایران:

جزییات ساخت سه دانشکده در مازندران از سوی دانشگاه علم و صنعت ایران

استعمال دخانیات که دروازه ورود به دنیای اعتیاد و مصرف انواع 
مواد مخدر به شمار می رود، به عنوان تهدیدی جدی به ویژه برای 
قشر جوان چند سالی است رشد روزافزونی به خود گرفته و مقابله 

با آن نیازمند عزم جدی دست اندرکاران نظام سلامت است.
همه چیز از یک پک شروع می شود و سرگیجه و حال خوشی که 
با رســیدن به انتهای نخ اول دست می دهد، شخص را مجاب به 
مصرف نخ بعدی می کند؛ لذتی زودگذر که برای تکرار آن تجربه، 

در چشم برهم زدنی یک نخ تبدیل به یک بسته می شود.

نخ هایی که ابتدای امر دور از چشم خانواده ها دود می شود و به 
تدریج با افزایش میزان مصرف و تبدیل شدن به عادتی روزانه، 
خانواده ها هم از بوی نامطبوعش به ماجرا پی  می برند و در نهایت 
پس از مدتی کش و قوس، آنها هم به نوعی به استنشاقش از لباس 

و وسایل شخص معتاد عادت می کنند.
این اشتیاق گاه تنها در پی احســاس غم و ناراحتی در حیاط و 
بالکن یا کوچه ای خلوت از ســر لجبازی، گاه با حس شــادی و 
سرخوشی در جمعی دوستانه در گوشــه ای از پارک یا مهمانی 
دورهمی از سر کنجکاوی و رودربایستی، گاهی هم در پی گره 
خوردن نگاه به یک عضو خانواده یا تصویری از چهره ای معروف 
ایجاد می شود و شواهد نشان می دهد که نخستین تجربه تمایل 

به مصرف سیگار برای بیشتر اشخاص یکسان است.
شرایط اعتیاد به قلیان هم چندان توفیری با سیگار ندارد و تنها 
عامل بازدارنده، عدم امکان مصرف به محض احساس نیاز شخص 
و ضرورت فراهــم کردن مقدماتی مانند تهیــه زغال و تنباکو و 
استقرار در یک نقطه یا مراجعه به قلیان ســراها و صرف زمانی 

بیشتر برای استعمال آن است.

مطالعات نشــان می دهد که یک بار اســتعمال قلیــان برابر با 
مصرف چندین بسته سیگار بوده و در پی آن آسیب های ناشی 
از مصرف قلیان نیز به مراتب بیشتر از سیگار است، ولی عواملی 
مانند ارزانی، ســهولت خرید و مصرف در بازه زمانی کوتاه تر در 
هر ساعت شبانه روز از پیشــی گرفتن آمار سیگاری ها نسبت به 

مصرف کنندگان قلیان حکایت دارد.
با این وجود باید توجه داشت که قلیان هم به مثابه دروازہ ورود به 
اعتیاد است. پدیده شومی که سالانه اثرها و آسیب های بسیاری 
بر دوش جامعه تحمیل می کند؛ از جمله اینکه تعداد قابل توجهی 
از نوجوانان و جوانان به عنوان مهمترین ثروت کشور و موتورهای 
محرک اقتصاد را به تدریج به دامن پدیده شوم اعتیاد و مصرف 

انواع مواد مخدر سوق می دهد.
اعتیاد هم به نوبه خود، درصد بالایی از زندانیان به علت مصرف 
و قاچاق مواد مخدر، دزدی و یا بــروز طلاق را به وجود می آورد. 
حبس های طولانی مدت ناشی از جرائم مرتبط با اعتیاد موجب 
بی سرپرست شدن تعداد زیادی از زنان و کودکان می شود، هزینه 
هنگفتی از بابت مقابله با قاچاق و بازپــروری معتادان بر دوش 

دولت و جامعه می گذارد و ســوای اینها، سالانه موجب شهادت 
تعدادی از نیروهای فراجا در راه مبارزہ با قاچاقچیان می شود.

بار مالی ۵۰۰ هزار میلیارد ریالی مرگ و میر سیگاری ها
عرضه و مصرف انــواع مواد دخانی )ســیگار و قلیان( از دیدگاه 
بهداشت و سلامت جزو یکی از عامل های مهم ابتلا به بیماری های 
غیرواگیری مانند انواع سرطان و سکته قلبی به شمار می رود و به 
عنوان دروازه ورود به دنیای اعتیاد، سالانه به طور تقریبی بیش 
از هشت میلیون قربانی در نقاط مختلف جهان می گیرد و البته 
باید به این موارد مخاطراتی مانند ایــدز و هپاتیت را نیز اضافه 
کرد که معتادان و زندانیان بیشتر از هر گروهی در معرض ابتلا 

به آن هستند.
حتی دود دست دوم سیگار نیز که شایع ترین ماده دخانی است 
و از آن به عنوان دود تحمیلی یاد می شــود، سالانه بیش از یک 
میلیون نفر را به کام مرگ می کشــد و در کشور ما نیز طی چند 
سال گذشته شاخص های مرتبط به این موضوع به وضعیت نگران 

کننده ای رسیده است.

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی بوشهر و فوق تخصص 
بیماری های ریه از استفاده روش تشخیص نوین در تشخیص و 

مدیریت بیماری فیبروز ریه در بوشهر خبر داد.
دکتر مهرزاد بحتویی روز شــنبه در گفت وگو بــا خبرنگاران 
افزود: دانشگاه علوم پزشکی بوشــهر، با همکاری متخصصین 
برجســته بخش داخلــی و طــب هســته ای، بــه تازگی به 
بررســی اســتفاده از پت اســکن گالیــوم فاپــی در بیماران 
 مبتلا به فیبــروز ریه در مرکز تحقیقات پزشــکی هســته ای 

پرداخته است.
وی تصریح کرد: این تکنیک تصویربرداری به پزشکان این امکان 
را می دهد که به صورت غیرتهاجمی و دقیق به ارزیابی تغییرات 

بافت ریه پرداخته و میزان التهاب و فیبروز را بررسی کنند.
دکتر بحتویی یادآور شد: بیماری فیبروز ریه یکی از اختلالات 

جدی تنفسی است که می تواند کیفیت زندگی بیماران را به طرز 
قابل توجهی تحت تأثیر قرار دهد.

وی ادامه داد: با توجه به پیچیدگی های ایــن بیماری و نیاز به 
تشخیص و مدیریت دقیق، استفاده از تکنولوژی های پیشرفته 
پزشکی از جمله پت اسکن گالیوم فاپی، به عنوان یک ابزار مؤثر 

در تشخیص این بیماری مطرح شده است.
عضو هیات علمی دانشــگاه علوم پزشکی بوشــهر اضافه کرد: 
پت اســکن گالیوم فاپی به دلیل حساســیت بالا در تشخیص 
ناحیه های درگیر و ارزیابی فعالیت بیماری، می تواند نقش مهمی 

در برنامه ریزی درمان و پیش بینی پروگنوز بیماران ایفا کند.
فوق تخصص بیماری های ریه گفت: این روش به ویژه در مواردی 
که تشــخیص دقیق و سریع ضروری اســت، می تواند به بهبود 

تصمیم گیری بالینی کمک شایانی نماید.

وی افزود: تیم متخصصین ریه، روماتولوژی و طب هســته ای 
دانشگاه علوم پزشکی بوشهر با اجرای این پروژه کاربردی به دنبال 
ارتقای دانش و بینش بالینی در زمینه بیماری های مزمن ریوی 

و بهبود کیفیت زندگی بیماران هستند.
وی گفت: نتایج این تحقیقات می تواند به توسعه روش های جدید 

درمانی و ارائه خدمات بهینه به بیماران فیبروز ریه منجر شود.
دکتر بحتویی افزود: ضروری اســت که حمایت و همکاری های 
بین رشــته ای در علوم پزشــکی ادامه یابــد تا با اســتفاده از 
تکنولوژی های نوین، شاهد پیشرفت های چشمگیری در زمینه 

تشخیص و درمان بیماری های ریوی باشیم.
وی ادامه داد: دانشــگاه علوم پزشــکی بوشــهر متعهد به ارائه 
آموزش های لازم به جامعه پزشــکی و ارتقای ســطح سلامت 

بیماران است.

فوق تخصص بیماری های ریه دانشــگاه علوم پزشــکی بوشهر 
تصریح کرد: نتایــج این پروژه در یکــی از بالاترین ژورنال های 
تصویربــرداری )CNM IF=9.۶( به چاپ رســیده و در کنگره 
ســالیانه تصویربرداری آمریــکا )RSNA( و طب هســته ای و 

تصویربرداری اروپا )EANM( نیز پذیرش و ارائه شده است.

نایب رئیس اتــاق بازرگانی ایران و قطر از اعــزام هیات تجاری 
ایرانی فعالان اقتصادی سراسر کشور به قطر همزمان با دهمین 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی کشور های یادشده 

با حضور مقامات در دوحه خبر داد.
خورشــید گزدرازی روز شــنبه در گفت وگو بــا خبرنگاران با 

اشاره به تشــکیل کمیسیون مشــترک ایران و قطر افزود: این 
کمیسیون مشــترک در ایران وزیر نیرو و در قطر وزیر تجارت و 
بازرگانی وزرای معین آن هستند. وی ادامه داد: دهمین اجلاس 
کمیسیون مشترک ایران و قطر به میزبانی کشور قطر از ۲۰ تا ۲۳ 

آذرماه به میزبانی دوحه برگزار خواهد شد.

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و قطر تصریح کرد: در کنار دولت 
، بخش خصوصی با محوریت اتــاق بازرگانی ایران و قطر در این 

اجلاس حضوری فعال دارد.
گزدرازی یادآور شد: برگزاری دومین نشست شورای مشترک 
تجار ایرانی و قطری، نشســت رو در رو تجــار ایرانی و قطری ، 

ورکشاپ تجارت با کشورهای عربی، بازدید از اتاق بازرگانی قطر 
و دیدار با تجار قطری از برنامه هیات اعزامی ایرانی به دوحه است.
وی اظهار امیدواری کرد: این اجلاس و شرکت فعالان اقتصادی 
در کشور قطر بتواند دستاوردهای خوبی برای توسعه مراودات 
اقتصادی و حل مسائل و مشکلات فرآوری تجار و بازرگانان باشد.

استاندار خراسان جنوبی گفت: یکی از حلقه های مفقوده استان ارتباط 
ضعیف بین دانشگاه و صنعت است که برای توسعه اقتصاد و اشتغال 

استان این ارتباط باید تقویت شود.
سید محمدرضا هاشمی روز شنبه در دیدار معاون پژوهشی وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری افزود: در حوزه واحدهای تولیدی چندین عامل 
از جمله مواد اولیه، نیروی انسانی و تسهیلات باعث افزایش ظرفیت 

می شود که یکی از موفقیت های این واحدها ارتباط با دانشگاه است.
وی ادامه داد: خیلی از واحدهای تولیدی به دلیل کاهش ظرفیت رو به 
تعطیلی رفته یه تعطیل شده اند که علت عمده آنها سومدیریت بوده 

است، که یکی از این سوء مدیریت ها عدم ارتباط با دانشگاه است.
استاندار خراسان جنوبی تاکید کرد: معتقدیم واحد تولیدی می تواند 
رشد اقتصادی، افزایش ظرفیت و فراوری داشــته باشد که بتواند از 
ظرفیت شرکت های دانش بنیان و اساتید اهل فن مشاوره دریافت کند.
وی با بیان اینکه جایگاه خاصی برای مجموعه دانشگاه های استان قائل 

هستیم تصریح کرد: در حوزه کشــاورزی این استان بهشت گیاهان 
دارویی است این استان رتبه نخست زعفران با کیفیت کشور و دارای 9۸ 
درصد زرشک دنیا است، همچنین استعدادها و ظرفی  های بسیار زیادی 
در استان وجود دارد که به دلیل مشکلاتی از قبیل دور بودن از مرکز 
و نداشتن پروازهای منظم این ظرفیت ها به درستی معرفی یا استفاده 
نشده است. هاشــمی تاکید کرد: چندین موضوع از جمله استفاده از 
ظرفیت دانشگاه و پیگیری پروازهای منظم با جدیت در استان پیگیری 
خواهد شد چراکه استفاده از ظرفیت دانشگاهی مورد کم لطفی یا غفلت 

واقع شده است.
وی از خراسان جنوبی به عنوان استانی دانشگاهی یاد کرد و افزود: این 
استان سرزمین چندین پدر علم بوده و شخصیت های بسیار مطرحی از 
جمله سه وزیر فعلی دولت چهاردهم را دارد در حالیکه از این ظرفیت ها 

و نیروهای مستعد کمتر استفاده شده است.
استاندار خراســان جنوبی تاکید کرد: برای برخورداری شرکت ها و 

واحدهای تولیدی به ویژه بخش خصوصی مانند اتاق بازرگانی، از این 
شرکت ها می خواهیم پای کار آمده و از قانون جهش تولید شرکت های 

دانش بنیان استفاده کنند.
وی با اشاره به وضعیت اشتغال اســتان بیان کرد: برای تامین نیروی 
کارگر ســاده در اســتان مشــکل نداریم اما نگران فارغ التحصیلان 
دانشگاهی هستیم، از طرفی دولت به دنبال کوچک کردن بدنه خود 
است لذا بهترین فرصت اشتغال، استفاده از ظرفیت شرکت های دانش 
بنیان است. هاشمی اضافه کرد: در حوزه های برق، معدن، کشاورزی، 
گردشگری و سایر ظرفیت های خوبی در استان وجود دارد در حالیکه 
شرکت ها کارهای مطالعاتی خود را به خارج از استان واگذار می کنند این 

مشکل به دلیل حلقه مفقوده ارتباط صنعت با دانشگاه است.
وی تاکید کرد: در اســتانداری اتاق صنعت و دانشگاه، گردشگری با 
دانشگاه و کشاورزی با دانشگاه را پیگیری و تشکیل خواهیم داد تا از 

ظرفیت دانشگاه در بخش های مختلف استفاده شود.

استاندار خراســان جنوبی با تاکید بر اینکه تقویت ارتباط صنعت و 
دانشگاه در استان نیاز به عزم جمعی دارد عنوان کرد: هر کاری در حوزه 
دانشگاه نیاز است همکاری خواهیم کرد حتی می توان این استان را به 

عنوان پایلوت در وزارت علوم معرفی کرد.
وی یادآور شد: حلقه نخبگانی و پارک علم و فناوری از دیگر حلقه های 
مفقوده استان است در برخی استان ها از محل تسهیلات تبصره ۱۵ به 
شرکت های دانش بنیان کمک زیادی شده است باید این مهم در استان 

به جد پیگیری و به خروجی مناسب برسد.
هاشمی گفت: خراسان جنوبی دارای دانشجویان و نخبگان مستعدی 
است از طرفی بســترهای لازم نیز فراهم است لذا باید از این ظرفیت 

بهره مند شد.
وی افزود: شرکت ها و واحدهای تولیدی باید از ظرفیت ماده ۱۱ قانون 
جهش تولید دانش بنیان در قالب قرارداد تحقیق و توسعه با دانشگاه ها 

و مراکز پژوهشی برخوردار شوند.

اعضای کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی در ادامه سفر 
خود به خوزستان وضغیت طرح ها و ظرفیت های شاخص کشاورزی 

اندیمشک را بررسی کردند.
جمعی از اعضای کمیسیون کشاورزی مجلس و همچنین تعدادی 
از معاونان وزیر جهاد کشــاورزی و وزارت نیرو در ادامه سفر خود 
به خوزســتان از صبح امروز شــنبه ضمن بازدید از سد کرخه، از 
ظرفیت ها و طرح های شــاخص کشــاورزی اندیمشک از جمله 
شرکت تعاونی کشاورزی مهر دشت کرخه اندیمشک به عنوان یکی 
از صادرکنندگان محصولات کشاورزی به روسیه و همچنین کارخانه 

شالی کوبی نورا تجارت آسنا اندیمشک به عنوان بزرگترین کارخانه 
شالی کوبی و بسته بندی برنج شمال خوزستان بازدید کردند.

اندیمشک بیشــترین صادرات محصولات ارگانیک کشاورزی در 
استان خوزستان به کشورهای آسیای میانه و حوزه خلیج فارس 
را دارد که تعاونی مهردشــت کرخه صادرکننــده برتر و ملی این 
شهرستان سهم بیشتری از این صادرات را به خود اختصاص داده 

است.
کارخانه شالی کوبی اندیمشک به عنوان بزرگترین کارخانه شالی 
کوبی و بسته بندی برنج شمال خوزستان با ۲ هزار میلیارد ریال 

سرمایه گذاری و اشتغال ۵۰ نفر به صورت مستقیم و ۲۰۰ نفر به 
صورت غیرمستقیم در زمینی به مساحت ۲۸ هزار و ۵۰۰ مترمربع 

احداث شده است.
مرحله نخست این کارخانه شامل ۱۶دستگاه خشک کن با ظرفیت 
روزانه ۲۵۰ تن و ظرفیت تبدیل ۱۵۰ تن آبان سال گذشته با حضور 

استاندار وقت خوزستان به بهره برداری رسید.
محمدجواد عسکری رییس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اسلامی، اکبر فتحی معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهاد 
کشاورزی، معاون وزیر نیرو، معاون سازمان منابع طبیعی، استاندار 

خوزستان، نماینده مردم شوشتر و گتوند در مجلس شورای اسلامی 
به همراه دیگر مسوولان کشــوری و استانی در سفری سه روزه به 
خوزستان از طرح های مختلف کشاورزی در شهرستان های شوشتر، 

گتوند و اندیمشک بازدید کردند.
شهرستان اندیمشک در شمال استان خوزستان ۵۶ هزار هکتار 
زمین کشــاورزی دارد که ســالانه ۶۰۰ هزار تن انواع محولات 

کشاورزی از این اراضی برداشت می شود.
شهرستان اندیمشک ۶۵۷ تعاونی ثبت شده دارد که از این تعداد 

۱۵۰ تعاونی فعال هستند.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

نظام سلامت زیر تیغ شیوع مصرف مواد دخانی

استفاده از روش نوین در تشخیص و مدیریت بیماری فیبروز ریه در بوشهر

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و قطر: هیات تجاری ایران به قطر اعزام می شود

استاندار جدید خراسان جنوبی: ارتباط صنعت و دانشگاه حلقه مفقوده خراسان جنوبی است

اعضای کمیسیون کشاورزی مجلس ظرفیت های کشاورزی اندیمشک را بررسی کردند

خبر

استان ها
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چينی فروشي 
در بازار 

تهران

نقشه جديد از زمين هاي زراعي سراسر جهان
دانشمندان دو نقشه جهاني ارائه داده اند كه 
جامعه علمي را در كســب اطلاعات كامل 
درباره زمين هاي زراعي دنيا يك گام به جلو 
مي برد.  به گزارش ايسنا، اطلاع از مكان هاي 
زمين هاي كشاورزي براي برنامه ريزي امنيت 
غذايي جهاني و منطقه اي حائز اهميت است 
و آگاهي از اندازه ايــن زمين ها ديدگاه هاي 
ارزشمندي درباره شــرايط اقتصادي ارائه مي دهد. به همين منظور، تيمي از 

محققان به تازگي نقشه هايي از زمين هاي زراعي جهان ارائه داده  اند. 
نقشه نخست درصدهاي زمين هاي كشاورزي جهان را با تفكيك پذيري يك 
كيلومتري در سال 2005 نمايش مي دهد. اين نقشه توسط موسسه بين المللي 
تحليل سيستم هاي كاربردي»IIASA« و موسسه بين المللي تحقيقاتي سياست 
غذا »IFPR« و با استفاده از تركيب داده هاي چندگانه موسسات و سازمان هاي 
مختلف و همچنين داد ه هاي منبع يابي جمعيتي ارائه شده است. داوطلبان حاضر 
در اين پروژه از داده هاي با تفكيك پذيري بالا براي بررسي دقت نقشه ها در مقياس 

بزرگ تر استفاده كردند. 
»ليندا سي«؛ محقق IIASA معتقد است رويكرد ادغامي نقشه هاي موجود، 
نقشه تركيبي بهتري نسبت به نقشه هاي جهاني منفرد ارائه مي دهد. نقشه زمين 
زراعي جهاني ارائه شده توسط سي و همكارانش، دقيق تر از نقشه سال 2011 
است كه توسط موسسه IIASA  ارائه شده بود. آگاهي از وجود زمين هاي زراعي 
براي سياست گذاران حياتي بوده زيرا از طريق آن بهتر مي توانند سياست ها و 

سرمايه گذاري هاي لازم در زمينه توسعه روستايي و كشاورزي را اتخاذ كنند. 
نقشه ارائه شده ديگر، نخستين نقشــه اندازه مزارع جهاني به شمار مي آيد كه 
براساس داده هاي جمعيتي جمع آوري شده و از طريق پروژه Geo-Wiki متعلق 
به موسسه IIASA ارائه شده است. اين پروژه بر شبكه جهاني از دانشمندان متكي 
است كه هزاران تصوير با تفكيك پذيري بالا از پوشش زمين را براي تعيين وجود 
يا عدم وجود زمين زراعي ارائه مي دهد. اين نقشه درباره اندازه زمين هاي زراعي 
سراســر دنيا بوده و درحال حاضر نظير ندارد. محققان بر اين باورند نقشه هاي 
جديد، قدرت منبع يابي جمعيتي براي پروژه هاي تحليل داده هاي عظيم را نشان 
مي دهند. آنها همچنين درحال بسط دادن فعاليت هاي نقشه برداري از اندازه 
زمين هاي زراعي با همكاري دانشگاه كشاورزي Sokoine در تانزانيا هستند.  هر 
http: //geo-wiki. org/Security/login?Ba دوي اين نقشه ها بر روي سايت
ckURL=%2FApplication%2Findex. php  قرار دارند و جزئياتشان در 

نشريه Global Change Biology  قابل مشاهده است.

جهان

يادآور شــدن نكات و كمك كردن به فردي كه به دنبال 
كاهش وزن است امري پسنديده و كمكي بزرگ است اما 
گاهي اوقات ما ناخواسته نكاتي را مي گوييم كه خودمان 

از آنها اطلاعي نداشته و درباره شان تحقيق نكرده ايم. 
در ميان نكاتي كه دهان به دهان مي چرخند و مقبوليت 
عام دارند تعدادي از هيچ ريشه علمي برخوردار نيستند 
و تنها فردي كــه رژيم دارد را اذيت مي كند و شــايد به 
بدن او آسيب هاي جدي نيز وارد كند. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران، در ادامه مهم ترين اين نكات كه به اشتباه ميان 

مردم جا افتاده است را براي شما آورده ايم: 

 باشكم خالي ورزش كنيد
عده اي فكر مي كنند اگر با شــكم خالي به ورزش بروند 
بيشتر كالري سوزانده و زودتر لاغر خواهند شد اما بايد 
بدانيد كه ورزش كردن با شكم پر يا خالي هيچ وقت روي 
سوختن كالري تاثير نمي گذارد و تنها چيزي كه ممكن 
است به لاغر شــدن كمك كند و عضله سازي را افزايش 

دهد، نخوردن چيز خاصي آن هم تنها سي دقيقه قبل از 
ورزش كردن است. اين باعث مي شود تا بدن شما انرژي 
داشته و از مصرف بي مورد كالري هاي مورد نياز نيز كاسته 

خواهد شد. 

 تا حد امكان كم غذا بخوريد
يكي از بدترين و بيهوده ترين پيشنهاداتي كه مي توان به يك 
نفر داد، كم كردن كالري هاي ورودي تا حد امكان است. اين 
نكته را هميشه در ذهن داشته باشيد كه هيچ كسي از نخوردن 
لاغر نشده است بلكه از درست خوردن انسان مي تواند لاغر 
شود. اگر كالري هاي ورودي را تا حد امكان كاهش دهيد ديگر 
بدن نمي تواند خود را با شرايط حاضر وفق دهد و متابوليسم را 
كاهش مي دهد كه اين باعث مي شود تا سرعت كاهش وزن 

به طرز چشمگيري كاهش پيدا كند. 

 ميان وعده ها را حذف كنيد
نخستين و بزرگ ترين اشتباه براي فردي كه در رژيم است 

حذف كردن ميان وعده هاست. پزشــكان هميشه توصيه 
مي كنند اگر به دنبــال كاهش وزن اصولي هســتيد بايد 
ميان وعده ها را سالم و پرانرژي انتخاب كنيد تا توانايي انجام 
كار روزانه را داشته باشيد و درعين حال خط رژيم شما نيز 
برهم نخورد. خوردن چند عدد آجيل خام يا يك كاسه ماست 
بهترين پيشنهادي است كه متخصصين پيشنهاد مي كنند. 

 كالري ها بايد شمرده شود 
يكي از روش هاي كاهش وزن كه ايــن روزها طرفداران 
بسياري دارد، شمارش كالري هاي مصرفي است. در اين 
روش يك سقف كالري انتخاب شده و رژيم گيرنده تنها 
بايد تا اين سقف غذا بخورد. اين روش شايد كارامد باشد 
اما كاملا اشتباه است زيرا كالري موادي كه براي بدن لازم 
هستند نيز در اين شــمارش آورده مي شوند. اگر روزانه 
يك سيب 50 كالري دار مي خوريد بايد بدانيد اين سيب 
براي بدن لازم است اما اگر همين 50 كالري در قالب يك 
ساندويچ وارد بدن شود مي تواند روند كاهش وزن را از بين 

ببرد. پس خوردن مواد مغذي و حاوي ويتامين هيچ گاه 
در شمارش حساب نمي شوند. 

 بهترين رژيم غذايی برای بدن شما 
طرفداران هركدام ازبرنامه هــای غذايی، می گويند كه 
برنامه  تغذيه  آنها بهترين است اما واقعيت اين است كه 
بدن هر فردی منحصر به فرد است و يك رژيم خاص برای 
همه مناسب نيست. يك رژيم غذايی ايده آل برای شما، 
آن رژيمی است كه در آن، غذاهايی را كه شما نسبت به 
آنها حساســيت يا آلرژی داريد حذف كند و همچنين 
شامل طيف غذاهايی باشد كه مناسب سليقه تان، شيوه 

زندگی و نيازهای سلامتتان باشد.
با مشخص كردن اينكه بايد ازخوردن چه نوع غذاهايی 
خودداری كنيد و به خوردن كدام هــا ادامه دهيد، قادر 
خواهيد بود كه يك برنامه  شخصی برای خودتان ايجاد 
كنيد كه براساس شــيوه  زندگی خودتان است نه يك 

هوس گذرا.

بزرگ ترين اشتباهات دوران رژيم لاغري

ارتقاي تصويربرداري نانومقياس با كمك پوشك بچه
خلاقيت

مهم ترين عناوين خبري روزنامه هاي دنيا
   مترجم: مريم حسيني

    هشدار سازمان بين المللي كار براي بيكاري
گاردين: ســازمان بين المللي كار بــه نابرابري هاي 
اجتماعي در درآمد و نرخ بالاي بيكاري جوانان هشدار داد. اين سازمان بين المللي 
اعلام كرد در حال حاضر 201 ميليون جوان بيكار در جهان وجود دارد و اين در 
حالي است كه اوضاع اشــتغال در جهان روز به روز بدتر مي شود و تعداد جوانان 
بيكار تا سال 2019 به بيش از 212 ميليون نفر خواهد رسيد همچنين نابرابري در 
درآمد و افزايش بيكاري جوانان به نا آرامي هاي موجود در جوامع دامن خواهد زد. 
سازمان بين المللي كار اضافه كرد براي از بين بردن فاصله ايجاد شده در بازار كار تا 

سال 2019 بايد 280 ميليون فرصت شغلي در جهان ايجاد شود. 

 حذف 400 فرصت شغلي در »دريم وركس«
ديلي ميل: شركت آمريكايي دريم وركس قرار است 
در ادامه تعديل نيروهاي خود 400 فرصت شغلي ديگر را حذف كند. اين حذف 
فرصت هاي شغلي و تعديل نيروها براي كاهش هزينه هاي اين استوديو صورت 
مي گيرد. به گفته يكي از كاركنان اين كمپاني، هنوز تعداد دقيق افرادي كه تعديل 
خواهند شد مشخص نيست اما انتظار مي رود كه از 350 كارمندي كه در سال 
2003 از كار بيكار شدند، بيشتر باشد. نيروهايي كه تعديل خواهند شد كارمندان 
بخش توليد، انيماتورها و برخي از اعضــاي هيات مديره خواهند بود كه تقريبا 

2200 كارمند مي شود.

  افزايش سه برابري حقوق كارمندان چيني
اكونوميك تايمز: چين دستمزد كارمندان دولتي خود 
را تا 31 درصد افزايش داد. براساس اسنادي كه توسط رويترز رويت شده است 
چين براي تلاش گسترده براي مبارزه با فساد مالي، بهبود كارآيي كارمندان، 
كاهش دريافت رشــوه و پاســخگويي مقامات درباره عملكرد خود، دستمزد 
كارمندان دولتي خود را دست كم 31 درصد افزايش داده است. به دنبال اجراي 
اين طرح، حقوق برخي از كاركنان دولتي تقريبا سه برابر افزايش پيدا كرده است. 
اين در حالي است كه مديران برخي از شركت هاي دولتي چين به دليل بي كفايتي 

با كاهش حقوق خود در اين ماه مواجه شده اند. 

  افزايش قيمت سهام »ايرآسيا« با سقوط قيمت نفت
ام كي نيوز: با سقوط قيمت نفت خام، قيمت سهام شركت 
ايرآسيا به مقدار قابل توجهي افزايش پيدا كرد. به گفته مقامات كيوبو قيمت سهام 
هواپيمايي ايرآسيا از 6400 وون به 9500 وون رسيد كه اين بهبود چشمگير در نتيجه 
افت قيمت نفت خام حاصل شده است. همچنين پيش بيني مي شود فروش شركت 
در ســال جاري ميلادي با افزايش 2/9 درصدي به 5/9 تريليون وون و سود عملياتي 
شركت با افزايش 236/7 درصدي به 374 ميليارد وون خواهد رسيد البته در صورتي 
كه ميانگين قيمت هر بشكه نفت خام زير 70 دلار باقي بماند آمار و ارقام نهايي بالاتر 

نيز خواهد رفت. 

تيتر ييييييي

براساس يافته هاي تيمي بين المللي از دانشمندان 
به رهبري محققي از دانشــگاه كاليفرنيا در بركلي، 
نخستين مكالمه بين اجداد انسان درباره ابزارسازي 
با سنگ بوده و 2/5 تا 1/8ميليون سال پيش رخ داده 
است. به گزارش ايسنا، محققان دريافتند ابزارسازي 
با ســنگ موجب تكامل زبان در ميان اجداد انساني 
در ساواناي آفريقا شــد. اين موضوع نشان مي دهد 
ارتباط بين قديمي ترين اجداد انساني احتمالا بسيار 
پيچيده تر از آنچه تصور مي شد، بوده و اينكه ساخت 

ابزار به تكامل انسان كمك كرده است. 
به گفته دكتر »تامس مورگان«؛ نويسنده ارشد اين 
پروژه، ابزارسازي امتياز تكاملي لازم براي رشددادن 

ارتباط مدرن انساني و آموزش را فراهم كرد. 

اين دانشمند با همكاري محققان دانشگاه ليورپول و 
دانشگاه سنتاندروز در اسكاتلند با انجام آزمايشات و 
آموزش دادن ابزارسازي با سنگ دوران الدوايي به 180 

دانشجوي هنر به يافته هاي خود رسيدند. 
قدمت صنعت ابزارســازي با سنگ الدوايي )صنعت 
يا فرهنگ الدوايي، صنعت ساختن ابزارهاي سنگي 

مبتني بر تراشه و ابزارهاي ســاطوري است( به بازه 
زماني »پارينه ســنگي« )حدود 2/5 ميليون سال 
پيش( در شــرق آفريقا باز مي گــردد و عمدتا براي 
700 هزار سال و تا زماني باقي ماند كه دسته تبرهاي 
پيشرفته تر در دوره آشولي و حدد 1/6 ميليون سال 
پيش ساخته شدند.  در آزمايشــات انجام شده تيم 
علمي، داوطلبان ابزارســازي با ســنگ، شيوه هاي 
مختلف را به هم تيمي هايشان نشان مي دادند و نتايج 
نشــان داد هنگامي كه آنها از طريق كلام به يكديگر 

آموزش دادند، ابزارهاي بهتري توليد كردند. 
اين يافته ها نشان مي دهد اجداد انسان ها نيز مانند اين 
دانشجويان، احتمالا از كلام براي آموزش اين مهارت 

به يكديگر استفاده كرده اند.

نخستين مكالمه اجداد انسان ها درباره چه بود؟
روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

»پس انداز چند دهه يك خانواده« در خانه اي متروكه
يك عــكاس آمريكايي، وقتــي درحال 
گرفتــن عكس هايي از داخــل يك خانه 
متروكه بود، مقدار زيــاد دلار در زير يك 

تشك پيدا كرد. 
به گزارش فارس، »ديو« هنرمند عكاس 
علاقه مند به عكاســي و كاوش خانه هاي 
قديمي اســت؛ وي پس از پيــدا كردن 

خانه هاي قديمي و متروكه، تصاوير زيبايي از آنها مي گيرد. 
وي در اوايل ســال 2014 خانه اي كه 30 سال متروكه بود را پيدا كرد و از 
تمام وسايل و قطعاتي كه در آن بود، عكس هايي انداخت؛ اين مرد جوان در 

اين خانه يك كشف باورنكردني هم داشت. 
وي مي گويد: اشياي عتيقه در همه جا به چشم مي خورد، پس از تصاويري 
كه از آشپزخانه انداختم به داخل اتاق خواب رفتم. يك كيسه زير تشك بود، 
پس از باز كردن آن مقدار قابل توجهي اسكناس قديمي كه دلار آمريكا و 
كانادا بود در كيسه پيدا كردم كه معادل 6 هزار يورو بود؛ جالب اينكه همراه 
پول ها 70 – 60 يادداشت پيدا كردم كه نشان مي داد اين ثروت چند دهه 

توسط خانواده جمع شده است. 
ديو و دوســت وي پس از اين موضوع به دنبال صاحبان اصلي و وارثان اين 
ثروت بودند و زن جواني را پيدا كردند كه صاحب اصلي اين ثروت بود؛ زن 

جوان پس از دريافت پول از اين دو جوان خيلي تشكر كرد. 

فراسو

كوتاه ترين و بلندترين آبزيان جهان
دربــاره انــدازه حيوانــات اقيانوســي 
فرضيه هــاي گوناگوني وجــود دارد اما 
براساس تحقيقات صورت گرفته در آمريكا، 
»عروس  دريايي يال شيري« طويل ترين 

آبزي جهان به شمار مي آيد. 
به گزارش سرويس علمي ايسنا، بسياري از 
افراد با ديدن حيواناتي مانند كوسه آنها را 
بزرگ ترين موجودات آبزي مي دانند اما براساس اندازه گيري هاي انجام شده 
توسط »كريگ مك  كلين« و همكارانش از »مركز ملي سنتز تكاملي« در 

كاروليناي شمالي، عروس  دريايي طويل ترين حيوان آبزي جهان است. 
تيم علمي اطلاعات خود درباره طول بدن حيوانات در فهرست ارائه شده را 
براساس مقالات علمي منتشرشده، مراكز پرورش ماهي، مراكز دريايي و منابع 
علمي ديگر دريافت كرد.  براساس داده هاي ارائه شده توسط اين دانشمندان، 
»عروس دريايي يال شيري« با طول 36/58 متر، طويل ترين آبزي اقيانوس به 
شمار مي آيد درحالي كه سفره ماهي با طول حداكثر 6/998 متر، كوتاه ترين 
جانور آبزي موجود در فهرست منتشره است.  سفره ماهي نوعي ماهي تخت 
از خانواده» رامك ماهيان )Myliobatidae(« و وابسته به كوسه هاست. به 
سفره ماهي، »دال ماهي« هم گفته مي شود و اين آبزيان در واقع نتيجه چرخه 
تكاملي كوسه ها هســتند. چنين حيواناتي معمولا در گروه هاي بزرگ و به 
صورت دسته جمعي زندگي مي كنند و استخوان بندي بدن آنها از غضروف كه 

ماده اي سخت ولي نرم تر از استخوان است، تشكيل شده  است.

ترين ها
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فناوري مورد استفاده در پوشــك  كودكان براي جذب مايعات ممكن 
است بتواند در ارتقاي تصويربرداري نانومقياس كمك كند.  به گزارش 
سرويس علمي ايسنا، محققان موسســه فناوري ماساچوست به دنبال 
راه هايي براي ثبت تصاوير وضوح بالا از ميكروسكوپ هاي آزمايشگاهي 
هســتند. اگرچه اســتفاده از يك ميكروســكوپ قدرتمندتر و جديد 
مي تواند ساده ترين راه باشد اما همچنين گران ترين روش خواهد بود.  
از اين رو دانشمندان به بررســي ماده اي موسوم به سديم پلي اكريلات 
 پرداخته انــد كه همچنين در پوشــك كــودكان براي جــذب مايع 

استفاده مي شود. 

آنها از اين ماده براي بزرگ تر شــدن نمونه ها استفاده مي كنند كه نياز 
به ميكروســكوپ قوي تر و گران تر را حذف مي كنــد.  محققان براي 
عملي كردن اين ايده، بخش هايي از نمونه زيستي را با رنگ فلورسنت 
رنگ آميزي كرده و ســپس آن در يك مواد شــيميايي مشابه تركيب 
مورد استفاده در پوشك ها غوطه ور كردند. در حقيقت، نمونه گسترش 
يافته و رنگ را با خود حمل مي كرد.  اگرچه اين گسترش باعث تخريب 
مولكول هاي اصلي شد اما رنگ به جا مانده يك نسخه دقيق المثني از 
نمونه را ارائه كرد كه پنج برابر از نمونه اوليه بزرگ تر اســت و به راحتي 

مي توان آن را با ميكروسكوپ استاندارد آزمايشگاهي مشاهده كرد.


